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Vážení spoluobčané, 

zdravím Vás po dovolené. Léto bylo pěkné a konečně jsme si všichni užili počasí se vším všudy, tedy
i občasného deště. Nastává pestrý podzimní čas plný barev a nejrůznějších aktivit.

Společenský dům zahájí podzimní sezónu a podle plánovaných akcí ukáže svou moderní tvář lidem
z celého regionu. Těší mě velice pozitivní ohlasy na úroveň rekonstrukce, které se ozývají od návštěvníků
i účinkujících. Na webových stránkách města si můžete prohlédnout další dokumentaci, tentokrát k při-
pravované revitalizaci sportovišť a koupaliště, které změní svou tvář směrem k přírodnímu biotopu.

Zubní ordinace začala po všech peripetiích a komplikacích personálních, administrativních i technic-
kých fungovat, bližší informace naleznete uvnitř čísla. Zároveň se blýská na lepší časy i ve věci zachování
a zmodernizování provozu lékárny, která byla ohrožena odchodem pana lékárníka po dlouholeté a obě-
tavé službě do důchodu. Z hlediska stavebního ruchu připravujeme rekonstrukci a vybudování dvou par-
kovišť,  chodníku  v  ulicích  Slepá  a  Zámecká  a  rekonstrukci  nádrže  v  Ještěticích.  Na  posledním
zastupitelstvu byla schválena koupě většího pozemku využitelného k rodinné výstavbě, tedy zadáme stu-
dii a započneme s projekčními pracemi.

Ještě jednou Vám přeji příjemné podzimní dny a těším se na shledanou u tradičních solnických a ješ-
tětických akcí.

Ing. Jan Hostinský, starosta

Úvod
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Usnesení č. 7/2019 ze 7. zasedání Zastupitelstva města Solnice, konaného dne 24. června 2019
číslo jednací: MUSO-624/2019

Zastupitelstvo města Solnice:
I. Schvaluje:
1. doplnění programu týkajícího se uzavření Kupní smlouvy na prodej pozemku p.č. 5488, o celkové
výměře 13.111 m2, orná půda,  v k.ú. Solnice, zapsaném na LV č. 523,

2. rozpočtové opatření č. 5/2019 včetně dotací přijatých a vydaných, dle přílohy č. 2,

Zprávy ze zastupitelstva
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3. v souladu s § 101 odst. 3 zák. č. 183/2006 Sb. v platném znění nevymezení předkupního práva
k p.č. 5463/4 v k. ú. Solnice, předkupní právo zůstane vymezeno k p.č. 5463/3 v k. ú. Solnice, dle
přílohy č. 3,

4. schvaluje uzavření Kupní smlouvy na koupi pozemku p.č. 5488, o celkové výměře 13.111 m2, orná
půda, v k.ú. Solnice, zapsaném na LV č. 523, v celkové hodnotě 3.933.300,- Kč, mezi Městem Solnice,
Masarykovo nám. 1, 517 01 Solnice a panem xxx, dle přílohy č. 4,

5. Zprávu letopisecké komise za rok 2018, dle přílohy č. 5.

II. Bere na vědomí:
1. kontrolu usnesení ze zasedání Zastupitelstva města Solnice č. 5/2019 a 6/2019,
2. rozpočtové opatření č. 3/2019 včetně dotací přijatých a vydaných dle přílohy č. 1,
3. informaci o umístění Města Solnice v soutěži „Křišťálová popelnice 2018“,
4. zprávy o výsledku přezkoumání hospodaření a závěrečné účty DSO Vodovodní svaz Císařská studánka,
DSO Mikroregion Rychnovsko, DSO Mikroregion Bělá, za rok 2018, dle přílohy č. 6,

5. uzavření závěrečného a vyrovnávacího Dodatku č. 5, ke smlouvě o dílo č. VCES - 5686, na zhotovení
stavby „Rekonstrukce a přístavba kulturního domu Solnice“ (Společenský dům), mezi Městem Solnice,
Masarykovo náměstí 1, 517 01 Solnice a společností VCES a.s., Na Harfě 337/3, 190 05 Praha 9,
schválený Radou města, dle přílohy č. 7.

V Solnici dne 24. června 2019

František Hovorka  Ing. Jan Hostinský  
místostarosta  starosta

Doprodej drobného movitého majetku a materiálu ze Společenského domu v Solnici

Město Solnice vyhlašuje záměr města prodat původní drobný movitý majetek a materiál ze Spole-
čenského domu v Solnici.

Zájemci o koupi si mohou prohlédnout nabízené věci v prostorách Sokolovny v pátek 11. října 2019
a v sobotu 12. října 2019, od 8.00 hod. do 17.00 hod., kdy bude probíhat i samotný prodej.  Movitá věc
nebo materiál bude prodán uchazeči, který první projeví zájem o koupi daného předmětu dle předem sta-
novené ceny. Podrobný seznam včetně uvedených cen bude zveřejněn na elektronické úřední desce
města.

Informace z radnice
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Zlatý Kříž III. třídy za 80 odběrů putoval i do Solnice

Obdrželi jsme informaci, že dne 11. června 2019 proběhlo v hotelu Panorama v Rychnově nad Kně-
žnou slavnostní předávání Zlatých křížů III. třídy a Zlatých medailí MUDr. Jánského bezpříspěvkovým
dárcům krve za 80x a 40x darovanou krev. Celkem bylo předáno 57 ocenění, 23 zlatých medailí a 34 zla-
tých křížů. Poděkovat dárcům krve přijeli: paní MUDr. Jitka Černohorská z Fakultní nemocnice Hradec
Králové, starosta města Rychnova nad Kněžnou, Ing. Jan Skořepa a místostarosta města Dobrušky pan
Miroslav  Sixta.  Za  Oblastní  spolek  ČČK  dárcům  krve  srdečně  poděkovali  Mgr.  Jana  Vrbová, 
MUDr. Miroslav Markov a zástupci zdravotních pojišťoven VZP, MVČR, ZP ŠKODA a VoZP, kteří dárcům
předali dárečky. Hudebním doprovodem přítomné potěšil flétnový soubor Sarabanda pod vedením
Martina Šedy. 

Jsme pyšní, že na seznamu oceněných je i zástupce z řad solnických občanů a tím je pan Biedermann
Miroslav ml., který již absolvoval 80 odběrů. Město Solnice mu touto cestou děkuje za vzornou repre-
zentaci města na poli bezplatného dárcovství krve, kde primárním principem je solidarita a nezištná
pomoc potřebným. Podpora myšlenky bezplatného dárcovství krve, takto naplněná, si samozřejmě
zaslouží náš obdiv.

Mgr. Klengelová Stanislava, tajemnice MěÚ

Povinné čipování psů

Majitelé psů v České republice mají pár týdnů na to, aby
nechali svá zvířata označit mikročipem. K 1. lednu 2020 bude,
na  základě  novely  veterinárního  zákona  schválené  v  roce
2017,  povinné  očkování  psa  proti  vzteklině  platné  pouze
v případě, že je pes označený mikročipem. Štěňata musí být
označena nejpozději v době prvního očkování proti vzteklině,
tedy v půl roce věku. Výjimku budou mít pouze starší psi a
to, pokud jsou označeni jasně čitelným tetováním, které bylo
provedeno před 3. červencem 2011. 

Označení psů mikročipem provádějí soukromí veterinární lékaři, kteří jsou oprávněni vykonávat veteri-
nární léčebnou a preventivní činnost. Dlouhodobě je označení psa čipem povinné v případech, že s ním
majitel cestuje do zahraničí. 

Není se čeho děsit. Úkon je to jednorázový, s minimálním rizikem poškození zdraví psa. Čip velikosti
rýžového zrna je umístěn v aplikační jehle. Ta se vbodne psovi pod kůži a čip se z jehly vytlačí do pod-
kožního prostoru. Tam čip setrvá po celý život psa. Čip lze přečíst pomocí čtečky, kterou dnes disponuje
téměř každý veterinární lékař či útulek.

Přidanou hodnotou tohoto úkonu je skutečnost, že psa lze zaregistrovat do databáze čipovaných psů.
V případě ztráty psa jej pak může nálezce pomocí čipu identifikovat a díky databázi nalézt jeho majitele.

Městský úřad zajistil čipování zároveň s očkováním ve středu dne 9. 10. 2019 v době 13.00 - 15.00 hod.
v Solnici na dvoře úřadu a v době 15.00 - 17.00 hod. v Ještěticích u restaurace U Haničky.
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Ohlédnutí za 20letou činností Dobrovolného svazku obcí Mikroregionu Bělá 
s pozváním na reprezentační ples.

Náš maličký mikroregion Bělá započal svoji činnost 1. 10. 1999 dohodou zástupců města Solnice,
obce Skuhrova nad Bělou, obce Kvasiny a obce Osečnice o založení společného mikroregionu. Stiskem
ruky tuto dohodu zpečetili pánové Vladimír Bukovský, Ladislav Kubíček, Pavel Ulrich a Bohumil Staněk.
Dodatečně se pak v únoru 2014 připojil pátý člen DSO, a to obec Bílý Újezd, tehdy paní starostka Jaro-
slava Krobotová. Od počátku se stal nejvýraznější tváří svazku a zároveň předsedou p. Vladimír Bukov-
ský, v té době starosta obce Skuhrova nad Bělou. Podle smluvního ujednání byl svazek založen za účelem
podpory rozvoje obnovy venkova, se zvláštním zřetelem na ochranu a tvorbu životního prostředí a roz-
voj turistiky a dále bylo na počátku stanoveno, že cílem svazku je též napomoci v širším ekonomicky spo-
lupracujícím prostoru celkové prosperitě zakládajících obcí a jejich obyvatel. Jednou z trvalých činností
svazku je také propagace oblastí mikroregionu jako turistického cíle, svazek také systematicky podpo-
ruje mnoha projektovými záměry rozvoj česko-polských příhraničních vztahů a turistiky.  Naši spolupráci
se povedlo pozitivně implementovat i do mnoha dalších oblastí našeho profesního života, takže spo-
lečně řešíme i časté, ne zrovna vítané legislativní novinky, které musíme zavést do života našich úřadů,
a tam právě jistá a jakkoliv pozitivní nebo negativní zkušenost jednoho může ušetřit hromadu času dal-
ším kolegům z vedlejší obce. Předávání zpracovaných vyhlášek, směrnic, opatření v nejrůznějších agen-
dách chodu úřadů, funkčních a osvědčených v jedné obci, je standartní kolegiální akt, který se rovněž
stal neodmyslitelnou součástí našeho spolupůsobení. Myslím, že promluvím za všechny, když prohlá-
sím, že tohoto bonusu si všichni navzájem velice vážíme.

Základem naší existence jsou ale společné projekty, nezahálíme a každý rok se povede získat z nej-
různějších zdrojů peníze na účel, který je dán naším strategickým plánem rozvoje území. Administrativní
zajištění našeho fungování se nám daří z valné části pokrýt z každoročního příspěvku z dotačního pro-
gramu Podpory svazků obcí Královéhradeckého kraje a z části z příspěvku členských obcí. V prvním
desetiletí své existence svazek realizoval řadu významných projektů z podpory Královéhradeckého kraje,
z nichž bych vzpomenula např. projekt na podporu cykloturistiky, kdy došlo k označení informačních
tabulí s trasami v rámci mikroregionu, a ve dvou obcích byly postaveny 2 odpočinkové altány. Tento pro-
jekt byl podpořen částkou 297.000,- Kč. Dále projekt na úpravu sportovišť v obcích mikroregionu s pří-
spěvkem ve výši 188.000,- Kč, pořízení společného traktorového ramene na údržbu příkopů /podpora
ve výši 138.000,- Kč/, doplnění chybějícího mobiliáře v obcích ve formě nových autobusových zastávek,
zde byl příspěvek 329.000,- Kč, projekt na pořízení potřebné techniky ve formě čerpadel a elektrocen-
trál s příspěvkem ve výši 300.000,- Kč. Z regionálního operačního programu jsme získali podporu ve
výši 580.000,- Kč na realizaci projektu „S batohem na zádech“, jehož cílem byla výroba propagačních
panelů, letáků, pohlednic a známek v několika jazykových mutacích a dále jsme také pořídili zřízení
9 veřejně přístupných míst k  internetu a  instalaci bezdrátového  rozhlasu,  zde s podporou ve výši
3.600 000,- Kč.  

Tato dekáda byla ukončena slavnostním křtem publikace 10 let Mikroregionu Bělá v rámci projektu „Tak
co máte pod pokličkou“ - společného projektu s DSO Hornolidečsko podpořeného ve výši 151.000,- Kč.
Do druhého desetiletí svého života mikroregion vstoupil s realizací projektů z krajského programu 

Mikroregion Bělá
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obnovy venkova – integrované projekty venkovských mikroregionů, kdy v rámci projektu „Dopravní
bezpečnost a orientace v obcích“ /podpora 76.000,- Kč/ obce doplňovaly značky na místních komuni-
kacích nebo v rámci projektu „Jsme lidem zárukou a pomocí“ se pořídily pro obce vysoušeče, motorové
pily, elektrocentrály, čerpadla s výší podpory 108.000,- Kč. V dalších letech jsme pak úspěšně realizovali
sérii projektů z Podpory obnovy a rozvoje venkova z MMR pod názvy „Jdeme na to společně“ či „Spo-
lečně pro další vzdělávání“, které byly především tématicky zaměřeny třeba na IT vzdělávání a další vý-
měnu  zkušeností  s  partnerskými  DSO  /podpora  ve  výši  468.000,-  Kč/.  Vykročili  jsme  i  směrem
k evropským penězům a s chutí jsme se popasovali. Z hlediska finančního je zatím největším projektem
„Regenerace vybrané zeleně DSO Bělá“ z prioritní osy Zlepšování stavu přírody a krajiny z operačního
programu životního prostředí Evropského fondu pro regionální rozvoj, kde jsme na ošetření zeleně
v rámci našeho svazku obdrželi dotaci téměř 4 mil Kč. Celá akce zahrnující kácení, ošetření i nové výsadby
trvala v rámci všech obcí svazku 20 měsíců. Vzájemné přeshraniční vztahy s Polskem jsme zase utužo-
vali skrze  dva společné  projekty – „Máme se čím pochlubit“ a „Všichni jsme součástí přírody a společ-
nosti “realizované v letech 2016-2018, jejichž obsahem bylo povýšit intenzitu vzájemné spolupráce,
příhraniční integraci, poznání státních i náboženských svátků a zajímavých míst na obou stranách, 
aktivovat podněty na podporu životního prostředí a k tomu  i iniciovat široké vrstvy veřejnosti včetně
mládeže. Na oba projekty se povedlo získat z evropského fondu pro regionální rozvoj 750.000,- Kč.
Za velice zdařilý počin také považujeme zrealizování akce „Propagace životního prostředí a zemědělství
v Mikroregionu Bělá“, podpořeného z dotačního fondu našeho Královéhradeckého kraje, která proběhla
v říjnu 2016 v Kulturním domě v Kvasinách a v jeho prostranství a která byla z pohledu návštěvnosti
i atraktivity nabízených vystavovatelů velice zdařilá. K organizování podobných kulturně-společenských
akcí se svazku podařilo zakoupit prostorný party stan, který je k dispozici členským obcím. V posledním
období popisované dekády ze života DSO nesmíme zapomenout na nové partnerství s ukrajinskou obcí
Kamianitsya (blízko Užgorodu), která svojí velikostí připomíná obce našeho mikroregionu, nicméně při
cestování po regionu jsou vidět značné rozdíly v občanské vybavenosti u nás a v Zakarpatské Ukrajině.
Zde se díky podpoře ze strany Královéhradeckého kraje navázala nová forma spolupráce, která se do
budoucna zcela jistě bude rozvíjet. Kdybych měla vyjmenovat všechny společné projekty, věřte, že by
to bylo ještě na hodně dlouho, ale objemově se povedlo svazku DSO Bělá do území přinést více než
12 000 000,- Kč.

Krom přímé projektové činnosti DSO mikroregion Bělá také pomáhal. Když se v roce 2013 prohnala
povodeň naším spřáteleným jihočeským mikroregionem Zlatý vrch, náš svazek poskytl rychlou finanční
pomoc obecním samosprávám na pomoc při obnově území. Spřátelené obci Kamianitsya na Ukrajině
jsme společně přispěli na nákup techniky do místní mateřské školy. Od počátku vzniku myšlenky pro-
vozování cyklobusů do Orlických hor, podporujeme také každý rok tuto aktivitu drobným příspěvkem.
Jedná se o 2000,- Kč ročně.             

Bylo by toho ještě mnoho, co by se o mikroregionu Bělá dalo vyprávět, já sama jsem součástí jeho ži-
vota posledních 11 let, kdy jsem se společně s jeho předsedou p. Bc. Vladimírem Bukovským ponořila
do projektování, čímž jsem si „vysloužila“ pomyslné převzetí štafety a od počátku letošního roku je před-
sednictví našeho svazku po předchozích 19 letech přesunuto ze Skuhrova nad Bělou do Solnice. Při té
příležitosti však cítím potřebu složit poklonu svému předchůdci za jeho činorodost, nápaditost, energe-
tičnost a vizionářství, se kterými přistupoval ke všem realizovaným projektům. Mikroregion Bělá, jak rád
říkává, je jeho dítě, a to že je to skutečně jeho srdeční záležitost je na intenzitě projektů snadno pozna-
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Na Rychnovsku se rozpadá regionální cena pro vodné a stočné
Od 1. 7. 2019 dochází k rozpadu jednotné regionální ceny pro vodné a stočné, tzn. končí plošná soli-

darita napříč regionem provozovaným společností AQUA SERVIS, a.s.. Nekončí však solidarita některých
větších měst vůči malým, zpravidla spádovým obcím, vznikají však současně skupiny obcí uplatňujících
společnou cenu – cenové unie. V případě dodávky pitné vody tak vzniklo 5 cenových unií (Rychnov a obce,
Dobruška a obce, Kostelec a Tutleky, Císařská studánka a Dřížná, Doudleby a Záměl) a 5 samostatných
cen pro vodné uplatňovaných v rámci svazku obcí Tichá Orlice, Obecní voda, Křivina a obcí Bolehošť
a Lípa nad Orlicí. Kromě spádovosti měla na vznik cenových unií nemalý vliv propojenost jednotlivých
vodovodů a ochota k vzájemné osobní spolupráci. U vody odpadní je situace odlišná, neboť systémy ne-
jsou propojeny a každý vlastník kanalizace a čistírny odpadních vod bude mít svoji cenu, vznikne tedy
8 cen pro stočné.Cena vody bude v konkrétním území odrážet reálné náklady spojené s její výrobou,
dodávkou, odvedením a čištěním.

Aqua servis

telné. Domnívám se, že toto mohou všichni, kdo byli během těch 20 let členy úzkého Výboru DSO, po-
tvrdit. Poděkování rovněž patří účetní svazku, paní Marii Hlaváčkové ze Skuhrova nad Bělou za její
19letou pečlivou práci pro  svazek a p.  Ladislavu Kubíčkovi,  který po celou dobu  také pracoval  ve
Výboru ve funkci místopředsedy. Pro mě osobně je zásadní vědomí toho, že je zde patrná soudružnost
všech členských obcí, vzájemná sounáležitost a spolupráce v prostředí, ve kterém se každý den všichni
pohybujeme. A nakonec i skvělá partička lidí, která udržuje svazek v životaschopné kondici. To vše do-
hromady mě utvrzuje v jistotě, že budoucnost takového svazku má smysl. A jsem velice ráda, že v oka-
mžiku výročí našeho 20letého fungování Vás mohu co nejsrdečněji pozvat na náš Reprezentační ples,
který chystáme do povánočního období, na sobotu 28. 12. 2019, od 19.30 hod. Jelikož je to náš his-
toricky první ples, jsem i výjimečně ráda, že tento výroční ples můžeme uspořádat v krásném prostředí
nového sálu Společenského domu v Solnici, že nás po celou dobu bude k tanci a poslechu bavit kapela
Pokrok a že díky sponzorskému zajištění obce Kvasiny nám kulturní večer obohatí svým pěveckým
vystoupením paní Yvetta Blanarovičová. Součástí plesu bude atraktivní tombola včetně půlnočního slo-
sování. Svazek zajistil pro všechny zájemce z členských obcí svozový autobus, který dle předem domlu-
veného časového harmonogramu doveze hosty na ples a rovněž i z plesu. Odjezdy autobusu z jednotlivých
obcí se včas dozvíte na svých obecních úřadech. 

Vstupenky budou v prodeji na Městském úřadě v Solnici, v kanceláři matriky a na všech členských
obecních úřadech, tj. Bílý Újezd, Kvasiny, Skuhrov nad Bělou a Osečnice, od pátku 1. 11. 2019 v pro-
vozních hodinách. Cena vstupenky s místenkou do hlavního sálu je 150,- Kč a dále bude možné zakou-
pit vstupenku mimo hlavní sál za 100,- Kč. 

Přijměte tedy prosím toto naše pozvání a přijďte si užít trochy kulturního povyražení a posezení se
svými sousedy z okolních obcí před sklonkem roku 2019.

Mgr. Klengelová Stanislava, tajemnice MěÚ Solnice a předsedkyně DSO Bělá
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Na většině území odběratelé rozpad regionální ceny nepocítí a cena vody minimálně pro celý rok 2019
zůstane stejná. V prvním pololetí  roku 2019  ještě docházelo u ekonomicky neefektivních systémů
k jejímu dotování ze strany systémů ekonomicky silnějších. Pro druhé pololetí někteří vlastníci vodo-
vodů a kanalizací „podrželi“ cenu vody na stejné úrovni. Provoz vodárenské infrastruktury bude i nadále
zajišťovat v celém regionu stávající provozovatel AQUA SERVIS, a.s. „Pro roky následující by však vodo-
vodní či kanalizační systém měl generovat dostatek finančních prostředků pro jeho udržení v řádném
stavu pro budoucí generace, tzn. vlastníci budou muset klást důraz na nákladově efektivní provoz a cenu
vodného a stočného vnímat jako zdroj finančních prostředků pro provádění oprav a rekonstrukcí vodo-
hospodářského majetku“, dodala Iveta Doležalová, generální ředitelka společnosti AQUA SERVIS, a.s.

Darja Bašková, asistentka vedení společnosti

Otevření moderní zubní ordinace v Solnici
Informujeme solnické občany, že společnost Můj zubař s.r.o. ve spolupráci se Škoda Auto a.s. a měs-

tem Solnice začátkem srpna 2019 úspěšně otevřela novou moderní zubní ordinaci v Solnici. Naše spo-
lečnost se snaží vytvářet nový standard v péči o orální zdraví za využití moderní technologie a postupů.
Součástí filozofie společnosti je poskytovat služby na
vysoké úrovni a zapojit klienty do péče o zuby tak, aby
následnou péči potřebovali co nejméně. Důrazně do-
držujeme přísné standardy péče a klademe důraz na
partnerskou komunikaci s klienty. O naše klienty pe-
čujeme s maximálním úsilím, ale taktéž vyžadujeme
zodpovědný přístup našich  klientů  k  péči  o  vlastní
chrup a prevenci, tudíž vnímáme jako důležité doplnit
naši ordinaci o službu dentální hygieny.

Novým lékařem v solnické ordinaci je MUDr. Akram
Salamin a zubní sestrou paní Lucie Palečková.

Doktor Akram pochází z Palestiny, ale vystudoval
zubní lékařství na Karlově Univerzitě v Praze.  Smlouvu
se společností Můj zubař podepsal již v prosinci 2018,
nicméně veškeré legislativní požadavky pro pobytové
oprávnění a zápis pana doktora do České stomatolo-
gické komory se táhly dlouhých 7 měsíců. Během nich
probíhalo schvalování a dokládání mnoha dokumentů na různých státních úřadech a institucích, a to
i přes to, že pan doktor má české vzdělání. Za tuto dobu se také finalizovalo zařízení ordinace, šetření
od Krajské hygienické stanice a Krajského úřadu k udělení Oprávnění o poskytování zdravotních služeb
a personální obsazení zdravotní sestrou.

Informace z redakce
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Čechy mám opravdu rád.
Na slovíčko s novým solnickým stomatologem MUDr. Akramem Salaminem.

Začátek jakékoliv etapy je vždy plný očekávání a nadějí. V Solnici jsme jednu takovou etapu zrovna za-
hájili. Konkrétně tato je z lékařského ranku, neboť po delší odmlce jsme se totiž všichni dočkali nového
zubního lékaře. A kdo že to do naší nové ordinace nastoupil? O tom jsme si povídali přímo s novým sol-
nickým stomatologem p. MUDr. Akramem Salaminem.

Pane doktore, většina solnických tuší, nejen při vyslovení Vašeho jména a příjmení, že pocházíte ze
země nám velmi vzdálené a exotické. Můžete nám trochu přiblížit Vaši rodnou zemi?
Ano, pocházím ze starého města, možná jednoho z nejstarších na světě, a to z Hebronu. Z oblasti

Palestiny, které je od roku 2017 na seznamu světového kulturního dědictví UNESCO. Zde jsem měl sto-
matologickou praxi, též jsem byl předsedou Palestinsko-Českého fóra, měl jsem i dobré vztahy s českým
velvyslancem. Pracoval jsem hodně na tom, aby vztahy mezi zeměmi byly lepší.

(Pozn. redakce: Hebron leží v oblasti Západního břehu řeky Jordán. Pod palestinskou správou zde na
malém prostoru žije několik stovek židovských osadníků a desítky tisíc palestinských Arabů. Jak pro Židy,
tak pro Muslimy a Křesťany je zde velmi svatá půda a obě skupiny -  Izraelci a Palestinci - se proto
o město přetahují, což vede ke stále trvajícímu konfliktu. Město se hlavně kvůli tomu stalo jedním z nej-
více výbušných míst v Palestině vůbec a život v Hebronu je díky tomu velmi obtížný a nelehký.)

Jak se to stalo, že jste se rozhodl přijmout místo stomatologa v ordinaci v Solnici?
Vystudoval jsem stomatologii na Karlově univerzitě v Praze (v Palestině jsem v té době neměl šanci tuto

specializaci studovat). Mám pocit, že dlužím Čechům, že jsem zde mohl vystudovat. Čechy mám opravdu
rád, Praha je moje láska. „To není město, ale myšlenka,“ prožil jsem tady nejkrásnější období svého
života. Taky jsem to zakomponoval do svých dvou knih.

Druhá věc, proč jsem tady, je, že rodina chtěla změnu, mám pět dětí. Pro ně jsem chtěl, aby měly více
možností co se studia týče. Nejstarší dcera končí právnickou fakultu u nás doma v Jeruzalémě, druhá
dcera letos začne v Praze studovat, jeden chlapec maturuje, další dcera chodí do 9. třídy a poslední syn
navštěvuje 7. třídu. Takže doufám, že až se rodina přestěhuje do Čech, bude se jim zde líbit tak jako mě
a zůstaneme tu co nejdéle.

Ordinace Můj zubař Solnice přijímá a ošetřuje pacienty dle své kapacity a plánuje další personální
rozšíření o  lékaře,  sestru a dentální hygienistku. K ošetření  je přihlášeno  již 2100 pacientů,  které
postupně pan doktor ošetřuje a dále přijímá do své péče. Další pacienty bude ordinace přijímat až po
zvládnutí tohoto prvotního náporu.

Jsme velice rádi, že díky skvělé spolupráci se starostou města Solnice a realizačním týmem Škoda
auto a.s. se podařilo pro občany Solnice a blízkého okolí zajistit zubní péči, jejíž dostupnost je dána vy-
užíváním aktuálních zdrojů veřejného zdravotního pojištění.

Kateřina Dobrá, za společnost Můj zubař s.r.o.
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Nemohu se nezeptat, když poslouchám Vaši velice skvělou češtinu, jestli jste v době od svých studií
u nás, měl příležitost češtinu stále procvičovat?
Před studiem medicíny jsem prošel intenzivním kurzem českého jazyka v Mariánských Lázních. Ma-

riánské Lázně jsou nejkrásnější město, které jsem zde navštívil. Pak jsem obnovil češtinu až v lednu t.r.,
kdy jsem potkal kamarády z dob studií, ale dvacet pět roků jsem český jazyk nepoužíval. Ovšem klienti
nemusí mít obavy, protože jsem češtinu nezapomněl a každým dnem pobytu její znalost vylepšuji.

Jak se Vám líbí práce v naší ordinaci?
Musím se přiznat, že jsem neočekával, že to bude takto fungovat. Mohu říci, že v Solnici máte špič-

kové vybavení ordinace, myslím si jednu z nejlepších v okolí. Jsem schopen vykonávat veškeré zásahy
a poskytovat kvalitní péči na vysoké úrovni. Musím pochválit zdravotní sestru a firmu, která vybavení
ordinace zařizovala. Denně dostávám 30 – 40 telefonátů se žádostí o ošetření a kromě toho je zapsaných
kolem 2 500 čekatelů. Doufám však, že brzo nastoupí další mladá zubařka a také hygienička a s nimi bude
potřeba i další zdravotní sestra, takže pak zvládneme ošetřit mnohem víc pacientů.

Stihl jste si již prohlédnout okolí Solnice, případně náš kraj?
Ano jistě, já mám rád přírodu a mám rád zámky. Než jsem začal pracovat, tak jsem měl dost času ces-

tovat, protože ordinace ještě nebyla zcela vybavena a musela proběhnout náležitá legislativa k zahájení
mé praxe. Už jsem navštívil Orlické hory, stál jsem na hranici s Polskem a ten výhled, to je krása. Taky
jsem už viděl zámek Opočno, Častolovice, Nové Město nad Metují. Studoval jsem si historii České repu-
bliky a dozvěděl jsem se, že má asi 2 000 zámků. Myslím, že při tom, jak jste malá země, to nikde jinde
neexistuje. A chci mít každý týden na programu i nějaký výlet do okolí a ptám se pacientů na tipy na další
zajímavé výlety, na hezké zámky a zahrádky.

Děkujeme za rozhovor a přejeme hodně spokojených pacientů.

Mgr. Stanislava Klengelová a Jana Tomšová, redakce zpravodaje

JEDNOTNÉ EVROPSKÉ ČÍSLO TÍSŇOVÉHO VOLÁNÍ 112
POLICIE ČR 158
MĚSTSKÁ POLICIE 156
ZÁCHRANNÁ SLUŽBA  155
HASIČI  150
PLYN-RWE nepřetržitá havarijní služba, pohotovost 1239
VODA havarijní čísla - Rychnov nad Kněžnou 724 207 360 (pitná voda)

606 635 185 (odpadní voda)
ELEKTŘINA
ČEZ, a.s., poruchová linka 840 850 860
E. ON, poruchová linka 800 225 577

Krizová a havarijní čísla
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„Nejen vzděláváním k pestřejšímu životu.“
Vážení občané,

zveme Vás na již tradiční Týden vzdělávání dospělých.

O co vlastně jde?

TÝDEN VZDĚLÁVÁNÍ DOSPĚLÝCH 2019 V KRÁLOVÉHRADECKÉM KRAJI

probíhá každý rok zhruba ve stejnou dobu a otevírá dveře široké veřejnosti. V rámci něj nabízíme
pestrý program zaměřený na vzdělávání, osobní rozvoj, komunikaci, řešení problémů apod. Aktivity
budou probíhat v prostorách spolupracujících organizací a Úřadu práce ČR na kontaktním pracovišti
v Rychnově n. Kn.

Letos se uskuteční v týdnu 11. – 15. 11. 2019, a my budeme rády, když se rozhodnete zúčastnit se
některé z jeho zajímavých akcí. Nenechte se poplést tím, že aktivity probíhají i na úřadu práce. Skutečně
se může zúčastnit kdokoliv z široké veřejnosti – studenti, důchodci, zaměstnaní, podnikající, muži,
ženy……… TVD je akcí neziskovou a účast pro veřejnost je ZDARMA na všech aktivitách. Všichni jste
srdečně zváni.

Letošní TVD jsme se snažily pojmout s novým nádechem a se zajímavými prožitky. Chtěly jsme se
zaměřit převážně na tvořivost, kreativitu, praktické ukázky a sdílení zkušeností, protože i to jsou způsoby,
kde může člověk vzdělávat a poznávat sám sebe. 

Proto se i letos můžete těšit na velmi různorodý program. 
KOMPLETNÍ PŘEHLED BUDE ZVEŘEJNĚN V REGIONÁLNÍM TISKU, NA PLAKÁTOVACÍCH PLOCHÁCH, NA
WWW.KR-KRALOVEHRADECKY.CZ  A NA HTTP://PORTAL.MPSV.CZ/UPCR/KP/HKK. TIŠTĚNÁ VERZE PRO-
GRAMU BUDE K VYZVEDNUTÍ NA ÚŘADECH PRÁCE.

DALŠÍ INFORMACE VÁM MOHOU PODAT: 
Mgr. Libuše Sychrová, e-mail: libuse.sychrova@uradprace.cz, telefon: 950 159 323
Eva  Buňatová, e-mail: eva.bunatova@uradprace.cz, telefon: 950 159 431              
Bc. Jana Jirsáková, e-mail: jana.jirsakova2@uradprace.cz, telefon: 950159322

Na Vaši návštěvu se těší pracovnice poradenství Úřadu práce ČR, kontaktní pracoviště v Rychnově
n. Kněžnou.

Občanská poradna je tu pro vás
S příchodem nového školního roku bychom vám rádi znovu připomněli, jaké služby Občanská po-

radna poskytuje. 

Naším cílem je poskytovat odborné sociální poradenství lidem, kteří se ocitli v tíživé životní a sociální
situaci nebo jim tato situace hrozí. Jde především o poradenství související s problémy, které musí občan
často řešit, např. zadlužení, potíže se zaměstnavatelem, rodinné neshody (rozvod, výživné), spory s pro-
najímatelem nebo nájemcem bytu, problémy  týkající  se  spotřebitelství  (reklamace,  odstoupení  od
smlouvy, prodejní podvody aj.). Našim klientům pomáháme získat potřebné informace a dovednosti pro
dosažení jejich práv. 
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Nejsme advokátní poradnou, nepracují u nás advokáti, nemůžeme vás zastupovat u soudu, ani vám
sepisovat  listiny  a  smlouvy.  Poskytneme  vám právní  radu,  informaci  a  podpoříme  vás  při  sepsání
návrhů, smluv apod. Pro zkvalitnění služby využíváme objednávkový systém.

Dále bychom vás rádi pozvali na přednášku „Novela Insolvenčního zákona“, která proběhne v rámci
Týdne  vzdělávání  dospělých  a  uskuteční  se  v  budově  rychnovského  Úřadu  práce,  a  to  ve  středu
14. 11. 2019 od 10:00 hod. Přednáška je ZDARMA.

Pokud hledáte pomoc při řešení vašich problémů a nevíte, na koho se obrátit, kontaktujte nás na
tel. 734 370 960. Poradenství je poskytováno bezplatně. Poradna sídlí v ulici Příkopy 530, Kostelec nad
Orlicí (Komunitní centrum), v prvním patře. V případě dotazů nás můžete kontaktovat také e-mailem: 
opnachod@ops.cz. Další informace o službě naleznete na www.ops.cz. 

Poradna  je pro vás otevřena každý sudý pátek v měsíci   9 – 15 hod. Mimořádně bude poradna
otevřena i v lichý pátek 11. 10. 2019 v ten samý čas.

Mgr. Barbora Thérová

6. ročník ELEGANCE BEZ BARIÉR
Elegance bez bariér, takový je název netradiční módní přehlídky, kde budou na mole spolu s profe-

sionály předvádět špičkové modely i vozíčkáři. Akce se uskuteční dne 7. října 2019 nově ve Společenském
domě v Solnici. 

Tento projekt je naprosto výjimečný a jedná
se o jedinou akci svého druhu v České repub-
lice. Patronem celé akce je Martin Zach, muž
roku 2009, který je sám po úraze odkázán na
invalidní vozík. Slavnostního večera se pravi-
delně účastní i řada známých osobností, které
oslovil jedinečný koncept této akce. Těšit se v
nadcházejícím  ročníku můžete  například  na
zpěváka Tomáše Löbla, hudební kapelu KoALA,
pole dance vystoupení a další! 

Celá akce má rovněž charitativní rozměr -
vždy je předem vybrána jedna rodina s posti-
ženým dítětem, které je výtěžek věnován. Do
podpory projektu Elegance bez bariér se zapo-
jil  i Hasičský záchranný sbor Královéhradec-
kého kraje, který nafotil kalendář. Výtěžek z
kalendáře  bude  rovněž  věnován  rodině.
V 6. ročníku jsme se rozhodli podpořit rodinu Koukolových z nedaleké obce Pohoří v Orlických horách.
Paní Pavlína Koukolová žije se svými dvěma dcerami Aničkou a Klárou v rodinném domku a jejich výchova
je pouze na ní. Aničce byl diagnostikován opožděný psychomotorický vývoj, centrální hypotonický syn-
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drom, dále porucha autistického spektra, dětská mozková obrna a těžká mentální retardace. Peníze by
rodina využila na úpravu domku, úpravu auta, nákup speciálních hraček pro zlepšení psychomotorického
vývoje. Největším přáním rodiny však je podívat se společně k moři, které by Anička viděla poprvé. 

Vstupenky je možné zakoupit v předprodeji na http://elegancebezbarier.cz/predprodej/ případně
v Informačním centru v Rychnově nad Kněžnu nebo ve Společenském domě v Solnici. 

Budeme se na všechny moc těšit.                                                                                 

Za EBB Michaela Šerejchová
www.elegancebezbarier.cz

Kavárna ve tmě
DOTEKY NADĚJE je spolek, který je tady pro všechny hendikepované lidi a jedním z našich cílů je

i to, abychom ten náš trochu jiný život přibližovali všem ostatním.
Zveme Vás na návštěvu do světa nevidomých.

Od pondělí 21. do neděle 27. října se ve Společenském domě v Solnici otevřou dveře do
KAVÁRNY VE TMĚ.

Pokud se rozhodnete přijmout naše pozvání, tak na vás čeká dvouhodinové posezení v úplné tmě,
kde si díky svému hmatu objednáte z nápojového lístku a během našeho společného posezení na vás čeká
ještě spousta překvapení. 

Při své návštěvě v této netradiční kavárně zjistíte, že docela obyčejné činnosti z běžného života, ne-
jsou ve tmě tak docela snadno zvládnutelné a sami si vyzkoušíte jak využít své ostatní smysly k jejich
zvládnutí.

Pro vás „koukavce“ to bude zajímavá zkušenost, u které se společně i zasmějeme. Takže, pokud si
právě říkáte, že chvíli ve tmě byste chtěli zažít, musíte udělat dvě věci. Nejdříve si musíte domluvit svou
návštěvu na telefonním čísle 773 000 157, v pracovních dnech od 7:00 do 15:00 hodin. 

Místa si můžete rezervovat od pondělí 23. září. V kavárně pro vás budou připraveny čtyři stoly po
šesti místech. Posezení budou každý den začínat dopoledne v 8:00 a v 10:00 hodin a odpoledne ve
13:00, 15:00, 17:00 a 19:00 hodin. Druhou věcí, kterou byste měli udělat, je opravdu dorazit ve smlu-
vený čas návštěvy. Já i můj pomocník v kavárně se už dnes těšíme na zážitky s vámi.

A nesmím zapomenout na tu nejdůležitější věc, a to je moje velké poděkování Společenskému domu
a Městu Solnice. Prostory pro kavárnu nám zapůjčili na celý týden zdarma a tím se stali dalšími srdíč-
kovými podporovateli našeho spolku.

Renata a Xanto



1 4 w w w . s o l n i c e . c z

Centrum Orion má širokou nabídku služeb pro handicapované spoluobčany
Centrum Orion podporuje rodiny s dětmi s handicapem v rychnovském regionu už více než 20 let.

Nabízí dva základní okruhy služeb – osobní asistenci poskytující pomoc přímo v terénu a centrum den-
ních služeb v prostorech Centra v Dlouhé Vsi. 

Osobní asistenci využívají děti i dospělí ve věku od tří do padesáti let s tělesným, mentálním i kombi-
novaným handicapem. V současné době se dvanáct pracovníků stará o pětačtyřicet klientů. Pomáhají jim
např. s oblékáním, osobní hygienou, jídlem nebo s pohybem - Orion tak ulevuje učitelskému sboru MŠ Láň
Rychnov, ZŠ Kolowratská Rychnov a ZŠ Opočenská Dobruška, který se může plně věnovat vlastní výuce.

Novinkou je od letošního června asistence přímo v terénu, kde zatím pracuje jedna asistentka, která
má dlouholeté zkušenosti právě s osobami s těžkými postiženími, jako je autismus či agresivní chování.
Nyní dojíždí za dvěma klienty. Od října náš tým rozšíříme ještě o dalšího asistenta v terénu, bude jím muž,
také se zkušenostmi s prací s lidmi s handicapem.

Asistenci v terénu poskytujeme v pracovní dny v době od 7.00 do 22.00 hod, za cenu 120,- Kč/ hod.
Po předchozí domluvě lze asistenci poskytnout i mimo tyto dny a časy (více informací podá Mgr. Lucie
Hudečková, 774 455 676, hudeckova@centrum-orion.cz).

V  centru  denních  služeb
v Dlouhé Vsi pečuje čtrnáct pra-
covníků  o  více  než  padesát  kli-
entů  s  handicapem  tělesným,
mentálními či kombinovaným, ve
věku  od  šesti  do  padesáti  let.
Během  dopoledního  programu
jsou vedeni hlavně k rozhodování
o sobě samém a o svém životě –
mají možnost si vybírat náplň své
činnosti – rozhodují se např. mezi
nácvikem  sebeobslužných  čin-
ností, pracovních terapií jako je
keramika,  výroba  placek  nebo
péče o zahradu. Učí se také na-
kupovat, vaří, perou i žehlí, hledají si potřebné informace na internetu, navštěvují kino, kavárnu nebo
třeba knihovnu, jezdí na exkurze… Neméně důležitý je také rozvoj motorických dovedností, se kterým vý-
razně pomáhají různé druhy cvičení a masáží. Pohybové i sociální schopnosti a dovednosti klienti rozví-
její i v odpoledních hodinách, kdy se učí udržet pozornost při práci, komunikovat se svými vrstevníky
i s dospělými, spolupracovat s ostatními apod. Důraz je přitom kladen hlavně na to, aby získané doved-
nosti mohli dále prakticky využívat. Také odpolední aktivity jsou skutečně rozmanité, jmenujme např.
sport, fotografování, technickou dílnu, arteterapii, autiklub nebo šachy. 

12. listopadu od 9.00 do 16.00 hod proběhne v Centru Orion v Dlouhé Vsi Den otevřených dveří.
Přijďte a budete mít možnost společně s klienty nahlédnout do jejich světa, vyzkoušet si terapie i po-
můcky. Po dohodě můžeme zájemcům představit tuto službu i prostory, v nichž je poskytována, také
jindy (více informací podá Bc. Gabriela Hrobařová, 774 155 180, hrobarova@centrum-orion.cz).
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Do širokého portfolia služeb Centra Orion
patří také terapie Neurofeedback, pracující
s  tzv. biologickou zpětnou vazbou. Je ur-
čena nejen osobám s handicapem, ale také
např. dětem s poruchami učení, pozornosti
a soustředění, s ADHD, poruchami spánku,
enurézou apod. Neurofeedback je vhodný
pro děti od pěti let i pro dospělé (např. pro
úrazech mozku, s migrénami apod.). V praxi
vypadá terapie tak, že klient sedí v křesle a
sleduje vybranou počítačovou hru, kterou
ovládá jen svým mozkem pomocí tří elek-
trod na hlavě. Nepotřebuje tedy klávesnici,
myš ani joystick. Neurofeedback vede zkušený psychoterapeut a v rámci této terapie je poskytována
také psychoterapeutická podpora celé rodině. Jak funguje terapie Neurofeedback a také o nové metodě
s názvem Acces Bars se můžete dozvědět na přednášce v názvem „Aktualizace myšlenkového softwaru,
aneb jak si pročistit hlavu“, která v Centru Orion proběhne dne 12. listopadu 2019 od 16.00 hod (více
informací podá Mgr. Taťána Brodská, 603 950 472, brodska@centrum-orion.cz).

Spektrum aktivit se každoročně rozšiřuje – také pro tento rok připravujeme novinku - plánujeme ote-
vřít multisenzorickou a relaxační místnost Snoezelen. Ta je vhodná nejen pro relaxaci, ale také pro další
rozvoj smyslů, získávání nových prožitků apod. Práce v ní bude individuální a předpokládáme, že ji nej-
víc budou využívat právě klienti s těžkým postižením. V současnosti sháníme finance na její vybavení (více
informací podá Mgr. Miroslava Červinková MBA, 775 369 434, cervinkova@centrum-orion.cz). 

Pečujete o svého blízkého s handicapem? Obraťte se na nás, umíme Vám pomoci. 

Chtěli byste se více dozvědět o naší organizaci? Zaujala Vás naše činnost a chtěli byste nás podpořit?
Neváhejte a kontaktujte nás.

Mgr. Miroslava Červinková MBA, ředitelka Centra Orion

93 dětí a 98 rodičů ze 49 rodin na Rychnovsku podpořili Dobří andělé. 
Pomáhat je potřeba i nadále.

Když rodinu zasáhne vážné onemocnění – ať už rodiče nebo dítěte – dopadne jeho tíha na každého
z jejích členů. Dobří andělé dlouhodobě podporují rodiny s dětmi, ve kterých se objevila rakovina nebo
jiné vážné onemocnění. Pravidelnými finančními příspěvky jim pomáhají překlenout těžké životní
období.

„Kromě výdajů spojených s léčbou či rehabilitací pacienta se rodiny snaží z příspěvků zmírnit dopad
vážného onemocnění také na sourozence,“ vysvětluje Šárka Procházková, ředitelka nadace Dobrý anděl,

Dobrý anděl
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jejímž prostřednictvím dárci – Dobří andělé – podporují tisíce rodin po celé České republice. „I když pe-
níze nikdy nevynahradí čas rodiče věnovaný dítěti, nemusí se například vzdát oblíbeného kroužku
nebo mohou vyrazit s kamarády v létě na tábor či školní výlet,“ dodává.

Pravidelnost pomoci

Za  necelých  8  let  fungování
nadace podpořili Dobří andělé na
Rychnovsku  desítky  dětí.  Počet
nových žádostí o pomoc ale stále
roste. „Kromě rodin, v nichž se
rodič nebo dítě potýká s onkolo-
gickým onemocněním, podporu-
jeme každý měsíc také rodiny s
dětmi s nejrůznějšími vážnými
onemocněními či kombinova-
nými postiženími. Pomoc je v
těchto případech dlouhodobá,
často v řádu let,“ doplňuje Šárka
Procházková.

Každý dárce, který by chtěl rodiny podpořit, si může zvolit výši částky i frekvenci zasílání pomoci.
Navíc má možnost si přečíst příběh konkrétní rodiny, které pomohl. „Stačí si na stránkách nadace Dobrý
anděl vytvořit registraci a zaslat první příspěvek. Ve svém Andělském účtu pak každý dárce vidí
informace o rodině,“ vysvětluje Šárka Procházková a dodává: „Pro rodiče představuje podpora Dobrých
andělů v takto těžké situaci pomoc nejen finanční, ale také psychickou – mají pocit, že na to nejsou
sami, jsou klidnější a mohou se tak více věnovat tomu, co je důležité.“

Kontakt nadace Dobrý anděl: Marketa.krizova@dobryandel.cz, tel.: +420 730 820 089

Markéta Křížová, PR manažerka

Virtuální Univerzita třetího věku (VU3V) v Solnici
Zimní semestr školního roku 2019-20 bude zahájen  ve čtvrtek 3. 10. 2019 v 16 hodin opět v ZŠ Solnice.

Tentokrát budeme studovat genealogii. Dozvíme se, jak se tvoří rodokmen, nahlédneme do matrik, dozvíme
se, jak lze archivní materiály využívat ke studiu. Určitě zajímavé bude sledovat vývoj našich příjmení.

Budeme se setkávat vždy ve čtvrtek po dvou týdnech, za semestr je 6 schůzek. Cena kurzu je 300,- Kč.

Zveme všechny zájemce o výše uvedenou problematiku k možnosti společného studia v základní škole.
Potřebné informace ráda podám na telefonním čísle 603 873 503.

Hana Jakubcová

Univerzita třetího věku
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V září, v září, na léto jde stáří,
zlaté slunce září malátně a s únavou. …

Tak praví klasik (Z. Svěrák) v písni. Ale i toho malátného svitu bychom chtěli v mateřské škole ještě využít. 

Sotva  jsme  se  trošku  rozkou-
kali, už začínáme něco podnikat.
Přijela k nám policie se psy, před-
školáci byli v Rychnově nad Kně-
žnou na programu v rámci akce
Festival vzdělávání, začínáme cvi-
čit s metodikou od České obce so-
kolské:  Svět  nekončí  za  vrátky,
cvičíme se zvířátky. To jen tak, pro
začátek!

Po dobré loňské zkušenosti s vlídnou září slunce i v říjnu, jsme si naplánovali na dny 9. - 11. října opět
dýňovou výstavu. Kromě dýňových exponátů a podzimních dekorací, které připravíme s dětmi v MŠ, chceme
vystavit i výrobky rodičů. Loni se totiž ukázalo, že mnozí jsou také velmi zruční a nápadití. 

Výrobky  budeme  shromažďovat  od  pondělí
7.  října  do  středy  9.  října.  Ve  středu  mezi
17:30 hod. a 19:30 hod. jste zváni. Ovšem, pokud
se nebojíte, tou dobou už bude docela šero a i tma!
Ale zahrada bude osvětlená. A když se vám při pro-
hlídce podaří splnit úkol, dostanete odměnu v po-
době  dýňového  pamlsku.  Pro  všechny  ostatní
návštěvníky  a  zájemce  bude  připravena  ochut-
návka dýňových specialit.

S přípravou výstavy nám můžete pomoci i vy,
když nám dodáte buď hotový výrobek nebo mate-
riál  v  podobě  vašich  přebytečných  zahradních
výpěstků.

Výstava potrvá do pátku 11. listopadu a bude
volně přístupná během otevírací doby MŠ až do
16:30  hodin.  (Pokud  by  nám  totálně  nepřálo
počasí ve středu, zkusíme vám zážitek z osvětlené
zahrady nabídnout ve čtvrtek).

Jste srdečně zváni!

Eva Cvejnová, ředitelka MŠ Solnice

Mateřská škola Solnice
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Prázdniny ve škole
Ačkoli by se mohlo zdát, že během letních prázdnin bývá za školními vraty pouze ticho a nic se neděje,

opak je pravdou. Během měsíce července i srpna došlo k vymalování a úklidu mnoha školních prostor. Byla
dokončena přestavba učebny přírodopisu. Ta je nově vybavena badatelskými hnízdy s notebooky, kde mohou
žáci samostatně pracovat. Vznikla nová jazyková učebna a to z důvodu obsazení všech učeben kmenovými
třídami. Pro nejmenší děti jsme připravili relaxační koutek „březový háj“, kde se mohou děti nejen nasva-
čit, ale i číst, povídat si, hrát si… prostě relaxovat. Ředitel školy se během prázdnin vydal na pobyt přes Fras-
mus Plus v Galway (Irsko). Zde se účastnil 14-ti denní výuky zaměřené na procvičení angličtiny a aplikaci
anglického jazyka do ostatních předmětů.

Základní škola Solnice

Hurá do školy

Tentokrát jsme zahájili nový školní rok v pondělí
2. září 2019. Na školním schodišti se již tradičně
shromáždili všichni pedagogičtí pracovníci, rodiče
a žáci, navštěvující v tomto školním roce patnáct
tříd. A to v celkovém počtu 298 dětí. Žáky i za-
městnance školy přišel pozdravit starosta Solnice
pan Ing. Jan Hostinský. Přivítali jsem nové spolu-
žáky i učitele. Přeji všem úspěšný rok plný radosti
a pohody ☺.

V září jsme již potřetí vyhlásili u příležitosti Dne
zvířat  sbírku  krmiv  pro  psí  útulek  v  Klečkově.
Děkujeme všem, kteří přispěli. Šesťáci se vydali na
adaptační kurz do Plasnice v Orlických horách, kde
strávili tři dny her a zábavy. Čtyři vybraní žáci osmých tříd úspěšně reprezentovali naši školu na výstavě 
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Okresní kolo přespolního běhu
Dne 20. 9. 2019 se v Solnici opět konalo Okresní

kolo přespolního běhu. Zúčastnilo se celkem 324
závodníků ve čtyřech kategoriích. 

Kategorie II. dívky – 68 závodnic, družstvo Solnice
na 4. místě, závodnice: Drašnarová Aneta (4.m), 
Letenská Lucie (8.m), Kuchařová Elen, Kumštová
Nikola, Drašnarová Edita. 
Kategorie II. chlapci – 64 závodníků, družstvo Sol-
nice na 6. místě, závodníci: Plocek Václav (2.m),
Šeps Miroslav, Gajda Michal, Pross Vojtěch, Zabadal
Lukáš, Langr Jiří.
Kategorie III. dívky – 48 závodnic, Solnice na 5. místě, závodnice: Kubcová Denisa, Voltrová Karolína,
Štěrbová Natálie, Šindlerová Viola, Kubcová Kateřina, Tomková Charlotta.
Kategorie III. chlapci – 48 závodníků, družstvo Solnice na 1. místě – postup do krajského kola. Závod-
níci: Beneš Marek, Holub Martin, Bartoš Jáchym, Luščák Jan, Červinka Tadeáš, Kašpar Matyáš. 
Kategorie IV. dívky – 36 závodnic, Solnice na 2. místě – postup do krajského kola. Závodnice: Jelenová
Tereza (2.m), Kubíčková Zuzana, Trsová Daniela, Hanušová Andrea, Tomšová Tereza.
Kategorie IV. chlapci – 42 závodníků, Solnice na 1. místě – postup do krajského kola. Závodníci:
Vašátko Jan (1.m), Verner Ondřej (5.m), Hanuš Tomáš, Stavrinou David, Kozel Martin. 
Kategorie V. dívky – střední školy v počtu 6 závodnic.
Kategorie V. chlapci – střední školy v počtu 12 závodníků.

Další sportovně atletická událost – Okresní přebor mladšího a staršího žactva byl kvůli stavu atletické
dráhy přesunut do Kostelce nad Orlicí, kde již disponují umělým povrchem – stejně jako Rychnov, Dob-
ruška a Týniště. Pevně doufáme, že v nejbližších letech se nového povrchu dočkáme také, včetně rekon-
strukce a rozšíření sportovišť.

Mgr. Jan Souček

100 let Patentového úřadu v Praze v rámci projektu
Mladý vynálezce, který se u nás každoročně koná. Ze
sportovních akcí se naši žáci zúčastnili přespolního
běhu v Solnici a atletických závodů v Kostelci nad
Orlicí. Na konci měsíce proběhl na 2. stupni Exkurzní
den v rámci kterého žáci navštívili přečerpávací elekt-
rárnu Dlouhé Stráně, vodní elektrárnu Hučák, hvěz-
dárnu v Hradci Králové nebo ZOO v pražské Tróji.

Odstartovali jsme tedy naplno a spoustu nabitých
dnů máme před sebou. Ať jsou pro děti, rodiče i uči-
tele plné nového poznání, zážitků a úsměvů.

Mgr. Luboš Klapal
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Letní období by se dalo shrnout slovy „Velké stěhování“. Město Solnice připravilo pro náš spolek
prostory ve společenském domě. Přes letní měsíce jsme se tedy stěhovali a připravovali se na spuštění
provozu od září. Se stěhováním nám na konci června významně pomohli žáci solnické školy. Děkujeme! 

Jako každý rok jsme se zúčastnili akce
Solnické loučení s létem, a to tradiční Ko-
loběžkiádou. V rámci akce byly zajištěny
i koloběžky k zapůjčení a tento velmi vy-
dařený ročník s dvanácti stanovišti si užilo
192 dětí – koloběžkiáda tak letos zazna-
menala rekordní počet účastníků. 

Od pondělí 2. září je Brouček otevřen
pro všechny zájemce z řad rodičů a praro-
dičů s dětmi. Kromě nové herny, prostoru
pro tvoření a zázemí, je pro vás připravena
řada nových hraček. Neváhejte a přijďte se
k  nám  podívat.  Provozní  doba  zůstává
stejná – každý všední den dopoledne a ve středu také odpoledne.

A na co se můžete během podzimního období těšit? Čeká nás pravidelný program, besedy (podzimní cy-
klus jsme zahájili besedami s Mgr. Martinem Vlasákem na téma výchovy předškolních dětí a s Mgr. Ivetou
Vašátkovou na téma Máme doma předškoláčka), akce pro veřejnost a také dlouho očekávaný bazárek
v prostorách společenského domu. Drakiáda proběhla 18. září a Bazar dětských potřeb bude probíhat
v týdnu od 8. října (detaily viz níže). Můžete se těšit na kosmetiky s Jarmilou, další besedy, narozenino-

vou oslavu naší organizace, Miku-
lášskou v novém pojetí, tradiční
Ježíškování a výtvarné dílny.

Naše dveře jsou vám otevřeny
a veškeré informace o činnosti a
akcích můžete sledovat na našem
webu www.osbroucek.info  a  na
našem  facebooku  –  Solnický
Brouček.  Za  podporu  naší  čin-
nosti  děkujeme  Městu  Solnice,
Obci Kvasiny, Královéhradeckému
kraji, MPSV a Škoda Auto.

S přáním podzimu plného barev

Jana Tomšová, Jitka Tošovská a Iveta Vašátková

Solnický Brouček
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8.10. – 16.10. 2019  
ve Spole enském dom  v Solnici  

 

pouze podzimní a zimní d tské a t hotenské oble ení, hra ky a pot eby pro d ti  
jen hezké a isté v ci – po et omezen na 50 kus  

 
       8.10.    úter        P ÍJEM          9:00 – 11:00         14:00 – 17:00 

    9.10.    st eda       P ÍJEM          9:00 – 11:00    14:00 – 15:00         
      10.10.      tvrtek     PRODEJ           9:00 – 11:00                   14:00 – 17:00              
      11.10.      pátek        PRODEJ                9:00 – 11:00    14:00 – 15:00          
      12.10.      sobota      PRODEJ                9:00 – 11:00     ---------------- 
     16.10.      st eda       V DEJ                    9:00 – 11:00    14:00 – 16:00          
Prosíme prodávající, aby si vyzvedli tiskopisy s po adov m íslem v Brou ku ve Spole enském dom  
v Solnici a sepsali ozna ené v ci p edem doma.                       
                                                                  www.osbroucek.info       info na tel. 724 737 946, 724 737 947

Spolek solnických žen uskutečnil dne 17. srpna výlet na hrad Křivoklát - královský hrad s nádhernými
a  vzácnými  sbírkami.  Křivoklát  patří  k  nejvýznamnějším  a  nejstarším  královským hradům v  České
republice. 

Dále jsme navštívily Koněpruské jeskyně, kde se nacházejí takzvané Koněpruské růžice, celá řada cen-
ných archeologických nálezů a tajná penězokazecká dílna. Naše putování jsme zakončily dobrou večeří.
Výlet se nám opět vydařil, za což jsme moc rády.

S létem jsme se rozloučily 6. září, kdy jsme si pochutnaly na grilovaných kuřatech. 

Za spolek žen D. Králová

Spolek solnických žen
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Zpráva o činnosti Klubu důchodců Solnice za III. čtvrtletí roku 2019
Pomalu nám skončily letní měsíce a já se ohlížím

nazpět, co vše se připravilo pro naše členy klubu
důchodců. I přesto, že během školních prázdnin se
nepřipravuje velká činnost klubu, měli jeho členové
možnost  se  zúčastnit několika akcí, na které  jim
výbor klubu přispěl.

Ale abych začal pěkně popořádku. Ještě v červnu
se v klubovně uskutečnila oslava sedmi jubilantů,
kteří v prvé polovině letošního roku oslavili kulatiny
či  půlkulatiny.  Byli  to  tito  oslavenci:  Bek  Karel,
Čermáková Marie, Daníček Zdeněk, Myšáková Věra,
Štenclová Olena, Tošovská Marie a Zezulková Jaro-
slava. Dva z nich se nemohli dostavit, ale zbývají-
cích pět účastníků se příjemně pobavilo jak mezi
sebou, tak i s pořádajícími členy výboru klubu. Při-
praveno bylo malé pohoštění a všichni si navzájem
popřáli do dalších let hodně zdraví. Nastala družná
výměna vzpomínek, dotazů a odpovědí. Všichni se
po třech a půl hodinách příjemně stráveného času
rozešli do svých domovů.

V červenci jsme tradičně připravili odpolední posezení všech členů klubu. Toto setkání se již pořádalo
v rekonstruovaném Společenském domě v Solnici. Úvodní slovo a přivítání všech si vzala na starost paní
Alena Martincová. V nádherném prostředí byla možnost si vzájemně popovídat a setkat se i se členy,
kteří se z jakýchkoliv důvodů nemohou účastnit různých akcí pořádaných výborem během roku. Vyu-

žita byla i možnost promítání
v tomto sále. Na velkém plátně
byla promítnuta část fotografií
z  let 2012–2015, kde jsme si
mohli  oživit  vzpomínky  i  za-
hlédnout tváře těch členů, kteří
již mezi námi nejsou. Ozvučení
akce nám tradičně zajistil pan
Petr  Bek,  za  vydatné  pomoci
pana Karla Holce. Příjemné po-
sezení nám zpestřila grilovaná
kuřata pro každého, která nám
připravil  personál  restaurace
společenského domu. Ve večer-

Klub důchodců Solnice
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ních hodinách se všichni v dobré náladě rozcházeli a rozjížděli ke svým domovům. Posezení se zúčast-
nilo 110 členů klubu, což je slušná účast vzhledem k tomu, že členská základna čítá 145 členů (údaj ke
4. 9. 2019).

Aby letní měsíce nevycházely v činnosti klubu „naprázdno“, schválil výbor Klubu důchodců při MěÚ
v Solnici příspěvek na vstupném pro své členy na tyto akce pořádané Kulturou Solnice s.r.o. ve Spole-
čenském domě v Solnici: 14. 7. 2019 dechovka Sopotničanka, 28. 7. 2019 dechovka Stavostrojka,
11. 8. 2019 dechovka Opočenka. Pokaždé byla příležitost  pobavit se při pěkných skladbách a písničkách
dechových hudeb. Někteří posluchači si s chutí spolu i zazpívali či zatančili. Panovala příjemná nálada
a jen neradi se lidé rozcházeli po dvou hodinách strávených s příjemnou muzikou, výbornými zpěváky
a muzikanty.

V  trochu  jiném  žánru  se
nesla poslední akce z těch, na
něž  výbor  klubu  během  léta
členům  připlácel.  V  sobotu
24.  8.  2019  zahájila  country
skupina Ohrada v 17:00 hod.
koncert,  původně  plánovaný
do půl sedmé. Jejich příjemné
vystupování, nádherné písnič-
ky a celková atmosféra, kterou
svým  účinkováním  navodili,
přispělo k tomu, že posluchači
se jen velmi neradi rozcházeli
po  čtyřhodinovém  koncertu
této skupiny, která zahrála nejen připravený repertoár, ale i různé písničky na přání posluchačů. Uvolněná
atmosféra byla podobná duchu kamarádského setkání. Hudebníci byli sympatičtí a za pozvání této sku-
piny pořadatelům děkujeme.

Celkem se na tyto koncerty přišla pobavit necelá stovka členů klubu, kteří sice využili příspěvek na
vstupné, ale věřím, že by přišli i bez této slevy. Bylo to příjemné rozptýlení a pobavení.

Začátkem září již výbor „dolaďoval“ poslední přípravy k nadcházejícímu výletu. Zajišťování všeho po-
třebného se dělo v průběhu léta. Nelze mít prázdniny, pokud je třeba připravit akce na podzimní měsíce.
Doufáme, že bude o tyto akce i nadále zájem ze strany členů. Budeme vděčni za další případná doporu-
čení zajímavých akcí pro naše výlety pro příští rok. Ne všechny se však dají uskutečnit, protože je nutno
zohledňovat finanční možnosti důchodců. Vzhledem k tomu, že se snažíme využívat služeb našeho „dvor-
ního“ dopravce pana Vavery, musíme s ním domlouvat s předstihem termíny výletů. Je nutno počítat
s tím, že ne vždy se podaří zajistit volný autobus na středu, tak jak jsme byli zvyklí. Je potřeba číst po-
zorně plakátky ve vývěsních skříňkách. Je nám vždy velice líto, pokud někdo přehlédne termín zájezdu.

Nabídky akcí budou i nadále vyvěšovány ve vitrínkách s určitým předstihem. Sledujte, co se připravuje.
Rádi se s vámi budeme i nadále setkávat při společných výletech.

Ladislav Hradecký, výboru klubu
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V neděli 8. září uspořádal Sportovní
klub ve  spolupráci  s Městem Solnice
Sportovní den u příležitosti 120 let od
založení tělovýchovy ve městě. V rámci
programu byl k vidění fotbalový turnaj
starších přípravek, ukázky tréninku nej-
menších fotbalistů a malých atletů a at-
letek.  Návštěvníci  si  mohli  v  areálu

zahrát stolní tenis, v kuželně vrcholil
Memoriál Vládi Martince a ve společen-
ském domě probíhala výstava sportov-
ních fotografií a artefaktů připravená
zaměstnanci  Kultury  Solnice.  Odpo-
ledne  si  zahráli  svůj  fotbalový  zápas
i starší pánové. Program pak zakončilo
utkání okresního přeboru mezi domá-
cím  B-týmem  a  Labutí  Rychnov  nad
Kněžnou.

Ing. Jiří Kubec, Sportovní klub Solnice, z.s.

Sportovní klub Solnice

Botanická vycházka 
Knihovna Solnice uspořádala ve spolupráci s Muzeem a galerií v Rychnově nad Kněžnou první botanic-

kou vycházku po Solnici, která se konala za krásného slunného počasí ve čtvrtek 12. 9. 2019 odpoledne.
Průvodcem nám byl botanik Mgr. Jan Doležal, skromný sympaťák, znalec svého oboru, dále tedy Honza. 

Přivítali jsme se před budovou Městského úřadu a hned od začátku byl na příchozích vidět zájem
o dané téma a rozvíjející se debata. Chvíli jsme setrvali před úřadem a Honza nám začal ukazovat různé
druhy rostlin, které natrhal cestou k nám a dovezl na kole. Mezi dlažebními kostkami na náměstí se
dobře daří plevelné rostlině jménem milička menší, která celkem nepříjemně zapáchá. Ačkoliv pečlivě oše-
třená postřikem, aby nerostla, tak přeci jen nám Honza sdělil zajímavou informaci, že tato rostlinka,

Knihovna Solnice
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když je právě pokropena postřikem na hubení, tak se z posledních sil začne ještě více snažit o další růst
třeba hned mezi vedlejšími kostkami. Truskavec ptačí a průtržník lysý jsou drobné rostlinky, které taktéž
můžeme nalézt na chodnících náměstí. 

Přešli jsme dále na zelený trávník na náměstí, kde jsme si prohlédli bohatě rostoucí keře se žlutými
květy jménem mochna křovitá a keře pivoněk. Dále nám zde zdobí náměstí bohatě rostoucí tavolník,
který je  invazní, tedy nepůvodní rostlina na našem území a byla sem dovezena přispěním člověka.
U těchto nepůvodních rostlin může nastat problém, že se zabydlí a množí tak dobře, až mohou začít
vytlačovat z lokalit původní rostliny a způsobit tak i jejich celkové vyhynutí. Nejznámější invazní rostli-
nou na našem území je bolševník.  

Věděli byste, že vedle keře pivoňky na našem náměstí roste kdoulovec japonský? Jeho menší kulaté
plody žluté barvy připomínající malá jablíčka, obsahují více vitamínu C než citrón, krásně voní a lze z nich
prý uvařit výbornou marmeládu. Ale plody jsou velmi tvrdé, tak by se jejich zpracování měla zřejmě spíš
ujímat zdatná hospodyňka.

Naše botanická cesta dále pokračovala kolem pošty dolů směrem k řece.  Merlík bílý a lebeda rozkla-
ditá jsou si rostliny velmi podobné, alespoň pro nás laiky, ale po Honzově pečlivém rozboru je snad už
rozeznáme. Kolem hasičské zbrojnice procházíme dále a Honza objevil údajně velmi vzácný druh rostliny
(plevelné), která se v našem regionu Východních Čech téměř nevyskytuje. Jedná se o drobnou nízkou rost-
linku - merlík smrdutý, již podle druhového názvu je patrné, že příliš nevoní, spíše naopak. Vtipkovali jsme,
že bychom umístili cedulku před dům k této rostlince s nápisem „Nesekat – vzácný plevel“, ale majitel
domu se zřejmě podivoval…

Naše cesta dále pokračovala ulicí
Podskalskou,  kde  jsme  obdivovali
durmany  obecné  nebo  skočce
obecné,  ač  tak  krásné,  tak  také
velmi  jedovaté.  Bohatě  rostoucí
břečťan u jednoho z domů je velmi
medonosná rostlina, takže včelkami
velmi vyhledávaná. 

Směrem k lesíku Šárka jsme po-
tkali například pryšec okrouhlý. Ten
poznáme, že po ulomení lodyhy vy-
téká bílé mléko, dále popenec břeč-
ťanovitý, ptačinec žabinec, ostruži-
ník ježiník a na plotě svlačec rolní či
opletník plotní. Vlaštovičník větší začíná prý kvést, když k nám přilétají vlaštovky a je dobře známý svou
léčivou žlutou tekutinou na odstranění drobných bradavic.  

Naše výprava již dávno překročila původně domluvené dvě hodiny a zvídavé dotazy návštěvníků se na
Honzu stále hrnuly. Stále bylo co objevovat a na co se ptát. Na okraji pole při trhání rostlin mezi plodi-
nou vojtěšky nám přišlo velmi vhod občerstvení podané přes plot od pana Dunajčáka a to sladké, právě
sklízené hroznové víno, za které ještě jednou děkujeme. 



2 6 w w w . s o l n i c e . c z

Čas utíkal rychleji, než jsme předpokládali a tak jsme původně plánovaný zámecký park v Kvasinách
již nestihli projít, ale to vůbec nevadí, protože jsme si již domluvili s Honzou jarní vycházku, kdy budou
rostliny navíc ozdobené květy. 

Na naší poměrně krátké cestě po našem městě jsme se setkali s desítkami druhů rostlin – keřů, stromů,
trav a bylin. Poděkování patří Honzovi, který nás uvedl do zajímavého a leckdy tajemného světa rostlin,
které nás obklopují na každém kroku, ale my si jich venku leckdy ani nevšímáme. S bylinkami se ale
přesto často setkáváme doma při ochucování jídel, přípravě čajů, koupelí nebo obkladů. Již ve starově-
kém Egyptě byly jejich léčivé účinky hojně využívány k léčbě různých nemocí, jiné léky než bylinka vlastně
ani neexistovaly a znalec těchto rostlin byl velice žádaný člověk. 

Děkujeme Honzovi, že jsme si během setkání mohli alespoň trošku rozšířit obzory ve světě rostlin
a máme odborníka, který zná a ochotně poradí, pokud se na něho obrátíme s dotazem.

Přeji Vám krásný, slunečný podzim a těším se na příští setkání nebo kdykoliv v knihovně. 

Irena Šklíbová, knihovnice

Letní prázdniny nebyly na kulturní dění v našem městě zas až tak chudé, jak se jinak o kulturních
prázdninách traduje.

Tři koncerty dechových hudeb – Sopot-
ničanky, Stavostrojky a Opočenky – určitě
potěšily především starší generaci návštěv-
níků. Čtvrtým pořadem z této řady pak bylo
vynikající  vystoupení  country  kapely
Ohrada, kdy se původně dvouhodinový pro-
gram natáhnul na celé čtyři hodiny. Ve spo-
jení  s  „grilovačkou“  místní  restaurace
a stolovým sezením v sále se stala tato akce
příjemným ukončením letních prázdnin.

Po loňské dobré zkušenosti s letním kinem v zahradě místní školky byly během prázdnin uspořádány
čtyři produkce, dvě v zahradě školky a dvě díky nepříznivému počasí v sále společenského domu. Náv-
štěvnost byla tentokrát o něco slabší, snad díky termínům dovolených, možná výběrem filmů nebo i po-
časím. Ale i tak odcházeli malí diváci domů spokojeni.

V polovině prázdnin byla instalována výstava obrazů Zdeny Vařákové. Ohlasy na ni byly pochvalné jako
u první výstavy Inky Janečkové. Při každé akci si mnoho návštěvníků nelení vystoupat schody do galerie
v patře a potěšit se uměleckými díly svých spoluobčanů.

Koncem srpna byla ve spolupráci s místním sportovním klubem otevřena výstava ke 120ti rokům tě-
lovýchovy v Solnici. Téměř 500 návštěvníků, především z řad bývalých i současných sportovců, si mohlo
prohlédnout mnoho zajímavých fotografií, dokumentů, sportovního náčiní i dresů vázaných k solnic-
kému sportu. Byly k vidění téměř sto roků staré fotografie prvních sportovců, prvního zápasu v kuželně,

Kulturní komise
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původního, ještě přírodního koupaliště, dále fotografie současné nejmladší generace jak fotbalistů, ku-
želkářů, tak i atletů. Vystaveny byly dokumenty o založení Sokola, medaile olympionika v hodu kladivem
pana Josefa Matouška, vysoká sportovní ocenění trenérů i diplomy z vlastních akcí, kterou je například
již padesát let trvající Solnická solná stezka. Zajímavostí byly pochopitelně i bývalé dresy a „pravěké“
sportovní náčiní. Chtěl bych touto cestou poděkovat všem spoluobčanům, kteří byli ochotni zapůjčit své
soukromé materiály pro tuto výstavu.

V září byly prostory společenského domu znovu otevřeny veřejnosti k prohlídce, a to v rámci akce Lou-
čení s létem pořádané Škodovkou a akce Dnů evropského kulturního dědictví pořádané Muzeem v Novém
Městě nad Metují. Prostorami společenského domu prošly téměř dva tisíce návštěvníků.

Osmé září se stalo pro Solnici dlouho nezapomenutelným kulturním zážitkem. Dva koncerty Polic-
kého symfonického orchestru se zpěvačkou Dashou shlédlo na 750 diváků. Profesionální vystoupení
„pouze“ amatérského tělesa strhlo svým přístupem nejenom hostující umělce, ale i plně obsazené hle-
diště. Radost z hudby čišela z každého jednotlivého muzikanta, dirigenti na stupínku vedli soubor
v téměř gymnastickém výkonu a zpěváci ze sebe vydávali jen to nejlepší, aby publikum strhli do hudeb-
ního varu. A to se jim pak v závěru každého koncertu odměnilo dlouhotrvajícím aplausem.

V září byla zahájena i podzimní šňůra vystoupení ochotnických divadel. Snad jen krásné podzimní
počasí nepustilo k úvodnímu představení „Šašek nebo politik“ v provedení týnišťského souboru tolik
návštěvníků, na které jsme byli zvyklí ještě z doby před rekonstrukcí společenského domu.

Poslední akcí konanou těsně před uzávěrkou zpravodaje bylo vystoupení hudební skupiny ABBA stars
revival z Plzně. Ti, kdo mají rádi hudbu této legendární skupiny, si během večera určitě přišli na své.
Zcela  zaplněným  sálem  se  nesly  nejznámější  hity,  posluchači  si  užívali  stejně  jako  kapela
a vzájemné souznění pak dovedlo koncert do příjemného a krásného konce. Po skončení koncertu došlo
i na krátkou přestávku, během které bylo spuštěno promítací plátno a večer pokračoval projekcí sestřihů
z koncertů původní ABBY z období sedmdesátých a osmdesátých let minulého století.  

Poznámka:
Ozývají se hlasy (a to je dobře), že veškeré dění je jen pro ty starší a pro důchodce, ale nic pro mladé.
Chtěl bych tedy touto cestou oslovit mladou generaci a požádat ji o zasílání konkrétnějších návrhů a
námětů na programy, které jsou předmětem jejich zájmu. Budeme se těšit na Vaše podněty na ema-
ilové adrese kultura@solnice.cz a určitě na ně budeme reagovat.

Za Kulturu Solnice Václav Balous.

Rodinný festival se ŠKODA AUTO
Solnické loučení s létem letos proběhlo prvního září s účastí více jak 3800 návštěvníků.

Rozloučení s létem v solnickém sportovním areálu se stává již tradicí. Letošní Rodinný festival se
ŠKODA AUTO proběhl opět za velké podpory města Solnice prvního září a svou návštěvou ho poctilo přes
3800 návštěvníků. Po celý parný den byl pro malé i velké připraven bohatý program na pódiu i mimo
něj. Moderování akce se v letošním roce zhostil Libor Bouček a hlavní hvězdou byl zpěvák Xindl X.

Program pro veřejnost začal již v devět hodin ráno, a to ve sportovním duchu. Již jedenáctý ročník
Koloběžkiády, kterou si pod svá křídla každoročně bere sdružení Brouček, mělo letos více než 190 ma-
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lých závodníků. Každý z nich dostal řidičský průkaz a s nadšením se vrhl napříč oválem plnit úkoly, aby
mohl na konci dostat diplom a malé dárečky.  

Honza Krejčík odstartoval v deset hodin program na pódiu a některé své největší fanoušky zapojil do
svého představení. 

Koloběžkiádu na oválu vystřídala ukázka činnosti mladých hasičů, kteří předvedli nácvik hasičského
útoku. V pravé poledne přitančila na pódium kapela Pískomil se vrací, která svým repertoárem roztan-
čila a rozezpívala malé i velké diváky.  

V průběhu odpoledne se ještě představil pražský spolek Long Vehicle Circus, který na vysokých chů-
dách předvedl své vystoupení Gangsterka. Po nich následovala přehlídka mažoretek, které pro publikum
zatančily hned na tři skladby. Vrcholem programu byl zpěvák Xindl X, který přilákal nejvíce diváků a po
jehož vystoupení následovala hodinová autogramiáda.

Kdo nechtěl sledovat dění na pódiu, mohl se zabavit i jinak. Nově otevřený společenský dům nabízel
prohlídku po celý den. V zóně autocentra Matrix se návštěvníci mohli přihlásit na testovací jízdy nových
vozů ŠKODA a také soutěžit o zajímavé ceny. Milovníci domácích mazlíčků si přišli na své u ukázky krá-
ličího hopu, který zajistil Králičí hop RK. Ve ŠKODA family zóně byl připraven kojící koutek pro maminky
a celá rodina se mohla zúčastnit rodinného sedmiboje a vyhrát drobné ceny od ŠKODA AUTO. Pokud
chtěli návštěvníci přispět na dobrou věc, spolek Orion nabízel ve svém stanu výrobky od svých klientů
a výtěžek z prodeje použil dál na rozvoj svého centra. Mezi další zábavu patřil autodrom a nafukovací
atrakce, závody RC modelů.

Návštěvníci si celý den užili naplno a proto pořadatelé již nyní vymýšlejí program pro příští rok.
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Hasiči Vás informují

15.06. 20:48 Požár – Rychnov nad Kněžnou  
Jednotka byla povolána k požáru ve výrobní hale společnosti ASSA ABLOY v Rychnově nad Kněžnou. Po
příjezdu na místo události bylo provedeným průzkumem zjištěno, že došlo k sepnutí čidla EPS. Událost
byla vyhodnocena jako planý poplach a po dohodě s velitelem zásahu se jednotka vrátila zpět na svou
základnu. 
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK, JSDH RK

23.06. 13:16 Planý poplach – Rychnov nad Kněžnou
Jednotka byla vyslána do obchodního domu TESCO v Rychnově nad Kněžnou, kde došlo k signalizaci EPS.
Po výjezdu jednotky na místo události byl velitel jednotky informován operačním důstojníkem KOPIS
HZS HK, že se jedná o planý poplach a naše přítomnost není nutná. Vzápětí se jednotka přesunula k do-
pravní nehodě v Ještěticích. 
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK, JSDH RK  

23.06. 13:20 Dopravní nehoda – Ještětice  
Jednotka byla vyslána k dopravní nehodě čtyř osobních vozidel, ke které došlo na komunikaci č. I/14
v obci Ještětice ve směru na Solnici. Po příjezdu naší jednotky na místo události zde již zasahovala jed-
notka HZS RK a zraněné osoby byly v péči ZZS. 
Vzhledem k neprůjezdnosti celé komunikace prováděla  jednotka odklon veškeré dopravy na silnici
č. 3217. Po odjezdu vozidel ZZS byl provoz řízen kyvadlově jednotkou z Častolovic. 
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK, JSDH Častolovice

03.07. 22:09 Dopravní nehoda – Solnice 
Jednotka byla povolána k dopravní nehodě osobního automobilu u výrobního závodu Wotan Forest,
které se střetlo s několika zde zaparkovanými vozidly. Jedoucí vozidlo skončilo na střeše uprostřed ko-
munikace, která byla zcela neprůjezdná. Jednotka zajistila místo nehody a dva členové prováděli řízení
provozu až do vyšetření nehody Policí ČR. Poté jednotka uvolnila komunikaci a provedla úklid vozovky. 
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK  

12.07. 15:43 Dopravní nehoda – Domašín  
Jednotka  byla  vyslána  k  dopravní  nehodě  jednoho
osobního  vozidla,  ke  které  došlo  na  komunikaci
č. 321 u obce Domašín. Po příjezdu na místo události
bylo provedeným průzkumem zjištěno, že se havaro-
vané  vozidlo  nachází  na  střeše  mimo  komunikaci.
Jedna zraněná osoba byla již v péči ZZS. Jednotka po-
mohla  s  protipožárním opatřením na havarovaném
vozidle a poté zajistila kyvadlový provoz. 
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK 
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21.07. 14:56 Dopravní nehoda – Kvasiny 
Jednotka byla povolána k dopravní nehodě dvou osobních vozidel, ke které došlo na komunikaci č. 3216
mezi Solnicí a Ještěticemi. Po příjezdu na místo události bylo zjištěno, že po střetu dvou osobních vozi-
del skončilo jedno mimo komunikaci. Jednotka zabezpečila místo dopravní nehody a provedla u obou
vozidel protipožární opatření. Dále jednotka zajistila kyvadlový provoz. 
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK 

30.07. 13:07 Únik neznámé látky – Černíkovice 
Jednotka byla vyslána do obce Černíkovice k vodnímu toku Bělá. Zde bylo provedeným průzkumem zjiš-
těno, že je vodní tok znečištěn neznámou látkou a v řece se nachází uhynulé ryby. Na pokyn velitele 
zásahu jednotka provedla monitoring toku za účelem nalezení zdroje znečištění. Prvním kontrolním mís-
tem byl vodní tok řeky Bělé v Černíkovicích u fotbalového hřiště, druhým kontrolním místem byl vodní
tok u čističky odpadních vod v Solnici, kde bylo nalezeno místo vtoku neznámé látky do řeky. Na toto
místo se následně dostavil řídící důstojník HZS RK, zástupci odboru životního prostředí Městského úřadu
RK a zástupce společnosti Aqua servis a.s. Po průzkumu okolí byl nalezen možný zdroj znečištění. 
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK, HZS HK, JSDH Častolovice

08.08. 17:44 Technická pomoc – Rychnov nad Kněžnou 
Jednotka byla vyslána k záchraně osoby pobodané včelami. Po příjezdu na parkoviště u venkovního kou-
paliště v lese Včelný v Rychnově nad Kněžnou, čekala na jednotku osoba, která znala polohu zraněného.
Tato osoba dovedla členy jednotky na místo ve stráni, kde se nacházely dvě zraněné osoby. Jednotka
poskytla oběma zraněným předlékařskou pomoc. Na místo se dostavily další složky IZS. Jednotka dále
asistovala při ošetření a transportu osob k vozidlu ZZS. 
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK, JSDH RK

20.08. 17:34 Dopravní nehoda – Solnice  
Jednotka byla povolána k dopravní nehodě čtyř osobních vozidel, ke které došlo na komunikaci č. I/14
na Masarykově náměstí v Solnici. Po příjezdu na místo události jednotka zajistila vozidla proti požáru
a dále po dobu zásahu řídila provoz na komunikaci. Po vyšetření dopravní nehody Policií ČR jednotka po-
mohla s odklizením havarovaných vozidel a úklidem vozovky. 
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK

28.08. 08:10 Únik provozních kapalin – Solnice
Jednotka byla povolána k úniku provozních kapalin z osobního automobilu, ke kterému došlo v prostoru
čerpací stanice v Solnici. Provedeným průzkumem bylo zjištěno, že k úniku došlo z důvodu srážky vozidla
se zvěří. Jednotka zasypala uniklé provozní kapaliny sorbentem, který následně odklidila. 
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK   

28.08. 22:27 Planý poplach – Rychnov nad Kněžnou 
Jednotka byla vyslána k požáru v areálu firmy ASSA ABLOY v Rychnově nad Kněžnou. Provedeným průz-
kumem bylo zjištěno, že v důsledku poruchy na rozvodu požární vody došlo k sepnutí čidla EPS. 
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK, JSDH RK
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01.09. 19:17 Technická pomoc – Kvasiny  
Jednotka byla vyslána do obce Kvasiny k odstranění spadlého stromu a úklidu vozovky. Po příjezdu jed-
notka zjistila, že vlivem silného větru došlo ke zlomení stromu, který zasahoval do poloviny vozovky 
č. 31817 ve směru na Slavěnku. Jednotka pomocí MŘP Husqvarna 55 strom rozřezala a odklidila mimo
vozovku. Poté jednotka přejela k další události. Po vrácení se na místo události v Kvasinách zde již za-
sahovala místní jednotka, která pomocí jednoho vodního proudu propláchla ucpaný propustek tak, aby
mohla voda volně protékat. Následně obě jednotky odstranily bahno z vozovky. Po celou dobu zásahu
byl provoz řízen kyvadlově. 
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, JSDH Kvasiny

01.09. 19:30 Technická pomoc – Lukavice   
Jednotka byla z předchozí události povolána k odstranění popadaných stromů, které se nacházely na ko-
munikaci č. 31817 za obcí Kvasiny ve směru na Slavěnku. Jednotka postupně pomocí MŘP Husqvarna
365 odstranila dva zlomené stromy, které zasahovaly do poloviny vozovky. Po dobu zásahu řídila provoz
na komunikaci kyvadlově. Po cestě na základnu se jednotka zdržela v obci Kvasiny, kde pomohla s úkli-
dem vozovky. 
Zasahující jednotky: JSDH Solnice  

František Hovorka, velitel JSDH

Solnické panství ve výpovědi Pamětních knih – pokračování
Solnické všeobecné a farní události.
1909 Zhoubný cyklon řádil dne 4. května v Orlických horách i podhůří, zanechal za sebou velkou

spoušť.
S večerem 7. listopadu padl popelem domek Josefa Krulicha V řekách č.p. 238 ve chvíli, když
zasedali ke svatebnímu stolu jeho dcery.

1910 Koncem ledna byla na obloze spatřena kometa s ohonem. Ještě větší zájem však budil očekávaný
úkaz Halleyovy komety po 75 letech opakovaný. Byl zřízen další obecní vodovod za kostelem. Na
podzim byl vybudován dlážděný chodník kolem náměstí.
Tento rok byl abnormálně suchý, došla i zásoba pitné vody.

1912 Shořel hostinec „U zeleného stromu“ a Danielisova chalupa, v jejímž podkroví uhořela 66 letá
B. Maryšková.

1913 Na poštovním úřadě byl zřízen telefon. Sokolové zařídili v suterénu budovy loutkové divadlo.
1915 Dne 29. srpna proběhla oslava 100 let od narození významného spisovatele a vyšehradského

kanovníka P. Josefa Ehrenbergra s odhalením pamětní desky na faře, kde působil jako farář.
Byl zaveden letní čas od 1.5. do 30.9.
Dne 7. července bylo při kopání základů Na kopcích nalezeno několik hrobů s lidskými kostrami.
K pověsti o popravišti se přiklání neuspořádané umístění hrobů napříč přes sebe.

Z historie
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1918 Písemná žádost solnického faráře k císaři Karlu I. o záchranu obojích varhanových píšťal byla 
vyslyšena.
Dne 5. června spálil mráz bramborovou nať i na zbytcích porostu, který přežil kruté květnové
sucho.
Trvalý nedostatek petroleje uspíšil zavedení elektřiny do ulice V řekách.
Dne 20.  září  vypukl  požár  v  chalupě  č.157 u Hlaváčkových. Oheň  zavinila  pětiletá  Emilka
Rešlová odhozením hořící sirky do slámy, když si šla do komory pro švestky.
Dne 15. října byla na radniční věž vsazena nová báň. Dne 20. listopadu se konala ustavující
schůze strany lidové, kde se přihlásilo 80 členů. Začátkem prosince byla zavedena elektřina
i v ulici Kostelní.

1919 Dne 6. února byl na městském úřadě v Solnici prodáván různý oděv zabavený v říšských skla-
dištích.
Proběhlo kolkování rakouských bankovek.
V neděli 13. dubna byla v Solnici provedena sbírka na zlatý poklad nové republiky.
K volbám do obecního zastupitelstva přišlo 822 osob, které odevzdaly 813 platných lístků. Při
volbách získala Strana agrární 178 hlasů, Česká národní demokracie 175 hlasů, Československá
strana sociálně demokratická 170 hlasů, Československá strana lidová 163 hlasů a Českoslo-
venská strana socialistická 127 hlasů. Starostou se stal Arnošt Ludvík.
V červnu byl v Solnici založen Odbor pro stravování chudých dětí na popud amerických Čechů.
V předvečer prvního výročí 28. října byl pořádán průvod Na kopce k vysazeným lípám svobody,
kde se konala tryzna za padlé. Vzápětí po oslavách napadlo velké množství sněhu. Následně sníh
zmrznul i s nesklizeným ovocem, dosud nesklizené okopaniny se vykopávaly až v únoru, kdy
mráz polevil.
Celý rok se nesl ve znamení nedostatku potravin.

1921 Válka naučila mnohé kouřit a nedostatek kuřiva donutil stát vydat tzv. tabačenky.
1922 Ve vyhnanství zemřel poslední císař zrušené rakousko-uherské říše Karel I.
1923 Nuceně byl prodán farní majetek pro stavbu domku a cementářské dílny zedníka Františka

Danielise.
Město bylo 8. února napojeno ne elektrický rozvod od Svazu.

1924 Na základě zákona z roku 1919 byly odprodány pozemky zedníkovi Kochovi, rolníkům Šumanovi
a Cvejnovi. Koch a Šuman vystoupili z církve, ale klidně zabrali pozemky, kterými si katolíci před-
platili motlitby a mše svaté.
Narodilo se 47 dětí, z toho 5 nemanželských, konalo se 11 sňatků a 35 pohřbů.
Otec alkoholik, obchodník se starým železem, Antonín Pišl z č.p.169, píchl svého sedmnáctile-
tého syna nožem do srdce. Tento velice hodný hoch bránil svoji matku, kterou opilý otec na-
padl. Před půlnocí toho dne zemřel v rychnovské nemocnici.

1925 V červenci navštívil solnický farář Rösler Řím.
V noci z 11. na 12. listopad zuřil v Solnici a okolí vichr, který ráno přešel ve sněhovou vichřici
a dále se vystupňoval až k běsnícímu orkánu. Mnoho střech bylo poškozeno, na hřbitově padající
lípa rozbila mnoho pomníků, zpřeráženy byly sloupy elektrického vedení a stromy v zahradách.

1926 Farář Rösler odjel počátkem června na sjezd do Chicaga a pracovní návštěvu k tamním českým
rodákům – pobyl i 14 dnů u letohradského rodáka Josefa Martince.
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1926 V neděli 28. dubna na silnici ze Solnice do Ještětic narazil motocykl při vyhýbání se cyklistům
do stromu, řidič si roztříštil lebku, spolujezdec havárii přežil.
Odpoledne 27. května vypukl požár, který díky silnému větru zcela zničil domy a stodoly č.p. 159,
č.p. 160, č.p. 161 a č.p. 163.

1928 V noci 13. listopadu vnikli nezjištění pachatelé do Hlaváčkova statku a z nedobytné pokladny 
odcizili 9.000 Kč a rodinné šperky. Majitel byl pojištěn.

1930 V květnu byla zahájena rekonstrukce silnice ze Solnice do Rychnova a Vamberka. Zděné zábradlí
mostu bylo odbouráno, vybudovány chodníky a kříž byl přemístěn na druhou stranu.

1932 Dne 24. února v 10 hodin se u solnického nádraží zřítil vojenský letoun z Hradce Králové. Důs-
tojník i pilot přežili. Koncem února byl jmenován obecním strážníkem švec František Pražák.
Dne 12. května byla v lese u Solnice nalezena mrtvola obuvnického mistra Karla Jetela – opuš-
těn padl vysílením ve věku 62 let. Dne 4. května padl popelem domek Barbory Pišlové – v chlévě
se zadusily dvě krávy a koza, uhořely slepice, zničeno bylo veškeré vybavení. 
Prvním červnem byly dány do oběhu stříbrné desetikoruny. Ve středu 24. června se nad celým
krajem rozpoutala ničivá vichřice s milionovými škodami na majetku.
Dne 29. července vyhořel v Ještěticích Prouzův hostinec. 
O vánočních svátcích hrál divadelní spolek Dobrovský hru „Sestřičky u svaté panny Kláry“.

1933 Obecní rozpočet města činí 620.052,00 Kč – příjem 191.227 Kč. Schodek 439.725 Kč bude kryt
200% zvýšením činžovní daně a 350% zvýšením ostatních dávek. K oslavě 50 let hasičského dob-
rovolného spolku byla zakoupena nová autostříkačka v ceně 80.000 Kč.
Dne 7. dubna lehla popelem Poláčkova pila V řekách včetně uskladněného řeziva.
V polovině července byla zahájena regulace Bělé od Skuhrova k Lípově koželužně.
V Dobrovského sadech se konal vydařený dětský den.
Oblíbený praktický lékař MUDr. Bohumil Soulek byl počátkem října zemským úřadem jmenován
státním lékařem pro solnický zdravotní obvod.
Dne 7. srpna vyhořela hospodářská stavení v Nových Dvorech – z domů rolníků Pohla, Dvořáka,
Švorce a Andrše zbyly jen ohořelé zdi. Solnický sbor se poprvé hašení zúčastnil s novou stříkačkou.

1934 Třídenní sněhová vánice v polovině ledna znemožnila veškerou dopravu v orlickém podhůří. 
Dne 16. března vypukl požár ve sklenářství u Udlínkových, který schvátil i sousední hotel Franc
č.p. 28.
Dne 2. září byli k hradeckému soudu předáni bratři Jiří a Karel Durchánkovi, kteří přepadli a
oloupili poštovního vozku o 15.000 Kč určených k výplatám. Po čtyřech dnech byl pytel s penězi
nalezen.
Dne 27. října se z nešťastné lásky zastřelil 24 letý František Uhlíř, truhlář u Janečků.

1935 Významným pro Solnici a Litohrady se stal 27. a 28. červenec, kdy se konalo slavnostní odha-
lení pamětních desek hrdiny, rodáka, podplukovníka Karla Vašátka. Třídenní lidová pouť na Hos-
týn a sv. Kopeček, pořádaná koncem srpna, se vydařila ke spokojenosti všech účastníků.

1936 Konečně došlo na rekonstrukci silnice vedoucí ze Solnice do Skuhrova.
Dne 30. května se na silnici mezi Solnicí a Ještěticemi převrátilo auto jedoucí do Hronova z České
Třebové (všichni tři havárii přežili).
V noci na 9. srpen se vloupal zloděj do sklepa sedláře Vaníčka v č.p. 197, kde odcizil čtyři pětili-
trové sklenice naložených vajec, 41 sklenic se zavařeninami a půl kila másla.
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1937 Ráno 10. února narazilo nákladní auto do osobního v ostré zatáčce před Hlaváčkovým mlýnem
tak prudce, že dál už ani jedno nepokračovalo v jízdě. Před půlnocí 14. června hořelo v Jirátově
pile a dýhárně. Požár vznikl krátkým spojením na elektrickém vedení.
Město se značně zadlužilo stavbou školy a veřejných rozvodů elektřiny – na žádost obdrželo
milionovou subvenci.

1938 Zdeněk Tomek, dělník ze Solnice, oproti zákazu mazal běžící stroj a byl velkou transmisí zachy-
cen a stržen běžícím řemenem na hřídel a tělo jeho bylo rozdrceno.
Vzájemnou dohodou odpadly v Solnici komunální volby. Za starostu byl jednomyslně zvolen
Josef Škop, průvodčí vlaku v.v. a ruský legionář.
Dne 22. září hlásilo rádio, že čsl. vláda rozhodla na nátlak spojenců podvolit se Hitlerovu poža-
davku a přičlenit k říši oblasti obývané více jak z poloviny Němci.
Biskup vyzval faráře a věřící farnosti k účasti na každodenní růžencové pobožnosti konané po
celý říjen pro odvrácení války.

1939 Již 25 roků působí ve zdejší farnosti P. Josef Rössler.
Po dlouhém utrpení zemřel 23. března kostelník a hodinář František Bek. 8. října se konala
podomní sbírka na chudé – vybráno bylo 1.805 K (stejně jako bylo solnických občanů.
Na povolení církevních a státních úřadů bylo v zájmu legalizování 86 nemanželských dětí oddáno
15 cikánských dvojic. Kostel byl přeplněn zvědavci díky nevídané cikánské hromadné svatbě,
jejíž členové málokdy do kostela vstoupili. Novomanželé byli účastníky obdarováni.

1940 Pro nemoc odstoupivšího starosty se novým stává děkan Rössler.
V dubnu byla oddána šestnáctiletá Anna Suchánková s jednadvacetiletým řezníkem Antonínem
Hlaváčkem. Téhož dne byla v Černíkovicích oddána patnáctiletá Ludmila Kovářová z Byzhradce
s dvaadvacetiletým rolníkem z Ještětic Antonínem Prouzou. Průběh této svatby byl filmován
v rodině ženicha i nevěsty, v černíkovickém kostele a na hřbitově. Film byl promítán v solnickém
Bio Alfa, v Praze i po celých Čechách a Moravě – dokonce i v zahraničí. Patron Janeček nechal
opravit stavitelem Kochem plášť fary.

1947 Do fary byl zaveden vodovod.
1948 Pražskou revolucí se zmocnili vlády komunisté a lidé začínají emigrovat. V květnových volbách

byly možné jen dvě varianty – volební lístek pro komunisty a tzv. bílý lístek. Ke zlosti místních
komunistických rychlokvašek bylo bílých lístků v urně 200 kusů. Na prvomájovou mši dorazili
pouze skuteční věřící, ti vlažní se šli ukázat s prvomájovým průvodem do Rychnova.
V červnu vydali biskupové pastýřský list, který měl být přečten na přeložený svátek Božího Těla
v neděli 19. června. Další události líčí farář Eduard Maličký : „Toho rána jsem byl v 5 hodin vzbu-
zen strážmistrem SNB, že mě za chvíli navštíví předseda ONV, týnišťský s.Bohatý. Po pěti minu-
tách se objevili oba a žádali vydání pastýřského listu, že je protistátní – v čem, to neřekli. Byl jsem
upozorněn, že za jeho přečtení budu souzen podle zákona na ochranu republiky. V tu chvíli těžké
rozhodování. Nakonec jsem pastýřský list na konci ranní mše přečetl. Po poledni jsem zjistil, že
z celého vikariátu jsme četli pouze tři – já, P. Burda v Lukavici a P. Mašek v Černíkovicích. Celé
odpoledně jsem trnul v očekávání na zatčení. V pondělí přišlo pozvání na ONV – jak se ukázalo,
tak pro nás tři. Na udání ze Solnice, že jsem pastýřský list četl dvakrát, jsem zaplatil 500,00 K.“
MNV žádá seznam farních pozemků – zřejmě kvůli vyvlastňování.
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1949 Dne 24.února byli zatčeni bývalý ředitel školy p. Martinec, stavitel Koch a obchodník Udlínek.
Zatčen měl být i solnický farář, ale ten byl na návštěvě v Praze. Došlo k zabrání církevních
pozemků.

1950 Farář Rössler nechal těsně před 2. světovou válkou vyrobit nové kostelní kovové okenní rámy
u strojnické firmy Arnošta Ludvíka. Farář však v roce 1945 zemřel a na okenní rámy sedl prach,
sláma a seno a díky protináboženské náladě se na ně zcela zapomnělo. Avšak Josef Pišl, bývalý
ministrant a současný sklářský učeň v odborné škole v Praze, se přičinil o to, že během několika
let  byly  rámy  vyplněny  barevnými  vitrážemi  od  akademického  malíře  Miroslava  Nového.
Nákladné dílo i díky darům (barevné sklo věnoval solnický sklenář Josef Udlínek, jedno okno
zaplatila paní Dusbabová ze Solnice) bylo dokončeno a předáno veřejnosti po solnické pouti.

1951 Na  Nový  rok  vznikl  oheň  v  kostelní  sakristii.  Přičiněním  okresního  církevního  tajemníka
s. Nejedlého z Vamberka byl obžalován solnický farář. Po dvojím přelíčení byl však díky svědec-
tví pánů Dufka, Košťála, Jirsy a paní Udlínkové osvobozen.

1954 U fary byla zřízena dešťová kanalizace a do nájemního bytu byl zaveden vodovod.
Po neoblíbeném církevním tajemníkovi Nejedlém nastoupil do funkce slušně jednající Otto Markl
z Týniště.

1956 V únoru nastaly třeskuté mrazy, které se blížily až k mínus třiceti stupňům.
Koncem srpna byla správa hřbitova předána místnímu MNV.

1965 Byla zabrána farní zahrada pro stavbu dvou rodinných domů.
1970 Pod správu solnické farnosti spadla i Lukavice.
1973 Z fary odešli poslední nájemníci – budova ztichla. 
1974 Pod správu solnické farnosti spadl i Liberk.
1982 Pro slavnost 300 roků od posvěcení chrámu byla provedena výměna prken pod lavicemi a poří-

zeno nové polstrování – vše za nezištné pomoci rodiny Ulrichových.
1983 Z Třebechovic byla dovezena a v kostele osazena nová zpovědnice.
1985 Zemřela Růžena Volfová – opatrovnice kostelního prádla.
1986 Poslední zápis v Pamětních knihách je od faráře Václava Zikána:

„Mnoho let uběhlo od prvních zápisů do této kroniky, mnoho dní, událostí a převratů, které
změnily tvářnost zdejší farní obce Solnice.  Po strašné válce s nacistickým Německem se země
začala ubírat cestou socialistické revoluce a tato proměna se odrazila ve všech sférách života,
velkou částí i v životě náboženském. Mohutný rozvoj hospodářství, nová politika, nová
vedení vzdálila duši člověka od Boha natolik, že není dnes již památky po nesčetných davech
plnících lavice zdejšího chrámu Páně. Jen hrstka věrných vysílá své motlitby pod mohutné
klenutí chrámu – vzdechy babiček hledají únik k Bohu, neboť není v domě Božím ani jejich
dětí, natož vnuků. Avšak dílo Boží nezaniká, jde nám neznámou cestou ke konečnému cíli
a nezasahuje oblast lidského chápání. Ocitáme se v situaci hodné zoufání nad odpadlictvím
a náboženskou vlažností, a přesto přes všechny potíže je s námi pomoc Boží – pro ty kdo
Bohu zůstali věrní. Jak jinak by se podařilo provést jednotlivé opravy a údržby jak farní
budovy, tak i zdejšího kostela a hřbitovní kaple.“

(pokračování v příštím čísle)

Vybral a lehce upravil do této podoby Václav Balous
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O klenotech 
V červnu letošního roku byl v Solnici slavnostně otevřen krásný nově zrekonstruovaný Společenský

dům. Na toto téma bylo mnoho napsáno a všichni se určitě shodujeme, že tato velkolepá stavba se jistě
stane klenotem našeho města i širokého okolí. Jako stovky ostatních návštěvníků jsem si prohlédl všechny
kouty tohoto kulturního stánku. Pak jsem pohlédl oknem směrem do sportovního areálu a jako pamět-
ník musel zatlačil slzu. Výhledem z ptačí perspektivy jsem uviděl labutí píseň jiného bývalého klenotu
města-koupaliště.

A právě o Plovárně s koupalištěm o dvou bazénech bude řeč. Velký bazén dnes připomíná spíš rozpa-
dající se páchnoucí žumpu. Malý bazén je pohřben pod outdoorovým hřištěm. Vězte však, že toto místo
bylo svého času chloubou Solnice, a bylo místem, kde téměř devadesát let každé léto trávili stovky náv-
štěvníků ze Solnice, Kvasin, Rychnova a širokého okolí sluněním, koupáním a sportovním vyžitím.

Pominu podobu plovárny z roku 1910 i z roku 1924 a vzpomenu plovárnu, jejíž torzo lze dnes ještě
spatřit, budovanou v letech 1955 až 1964. 

Stavět  se  začala  v  roce  1955
v rámci akce „T“ tělovýchova. Spor-
tovní organizace za podpory poli-
tického  vedení  obce  se  vrhly  do
stavby nové moderní plovárny. Vět-
šina prací však stála na brigádnic-
kých závazcích občanů a místních
podniků, a tak postupně budování
skomíralo, až rozestavěná plovárna
osiřela úplně. V roce 1960 převzal
dokončení plovárny  jako akci  „Z“
MNV v Solnici. Našla se i parta nad-
šenců-brigádníků rozhodnutá roze-
stavěnou plovárnu dokončit. Vím o tom z první ruky, neboť jedním z této party byl i můj táta, který ač
původem nástrojař, objevil v sobě stavitelské sklony a stal se tak jedním z těch nadšenců na stavbě. Pra-
videlně jsem ho doprovázel, tak jako ostatní kluci své táty brigádníky. Tátové makali a my jsme se honili
za míčem nebo si hráli nebo jen dělali klukoviny. Občas se stalo, že i my jsme dostali nějaký úkol. Mým
častým úkolem bylo zajít na radnici a nechat vyhlásit, že se koná brigáda na plovárně. Většinou to však
bylo „Podej, podrž, přines apod.“  V době, kdy se kopal páťák-nejhlubší místo plovárny pod tehdejším
skákadlem,  jsem se na chvíli  stal konečně na čas „plnohodnotným“ brigádníkem. Soustavou dvou
pásových dopravníků se těžil ze dna páťáku výkopek a na plošině, v místech, kde se oba dopravníky
setkávaly, jsem stál já a posunoval neposlušné kameny z jednoho dopravníku do druhého.

Od roku 1961 byla plovárna omezeně užívána, ale teprve v roce 1964 byla oficiálně uvedena do pro-
vozu. Byla krásná a stala se chloubou Solnice. Velký bazén byl podle hloubky vody dělen na prvák, dru-
hák, třeťák, čtvrťák a páťák, což bylo na hraně bazénu řádně vyznačeno i s popisem příslušné hloubky.
Do čtvrťáku a páťáku ústily vstupní žebříky, zbytek bazénu byl přístupný po dvou schodištích. Dětský
bazén s hloubkou od dvaceti do šedesáti centimetrů byl přístupný po schůdcích v celé šíři bazénu. Pláž
pod břízami, mezi bazény a v okolí malého bazénu byla zatravněná, zatímco pláž u kabin a vlevo od
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kabin byla písková. Pískovou pláž odděloval od bazénu chodníček s vodou a na okraji chodníčku byly
umístěny sprchy napájené pitnou vodou. V levém rohu na dláždění plovárně vévodila dvě skákadla-me-
trové a třímetrové, na hraně bazénu byly čtyři startovací bloky.  Pískovou pláž vlevo oddělovala od zbytku
areálu-atletického sportoviště, Dlouhá strouha. Ta tekla a teče z ulice Komenského. Na pozemku Plo-
várny začínala splávkem a máchadlem a v zatrubení pokračovala na hranu k fotbalovému hřišti. V slun-
ných dnech ani veškeré připravené plážové prostory nestačily, a tak návštěvníci samozřejmě okupovali
jak atletické sportoviště, tak i fotbalové hřiště. Dlužno říci, že atletické sportoviště, které se nacházelo
v místech nově rekonstruovaného Společenského domu, byl vlastně jen trávník s pískovým doskočiš-
těm, volejbalovým hřištěm a drobnými úpravami pro atletické disciplíny. Také fotbalové hřiště bylo v té
době bez běžeckého oválu a atletických sektorů, bez občerstvení, tribun a kabin fotbalistů. K zábavě
dětí v areálu sloužily houpačky, kolotoč a pískoviště. Celý areál byl oplocen, takže legální vstup byl bran-
kou po levém boku Sokolovny nebo vstupním portálem kabin. Tam se v době letní sezony prodávaly
vstupenky. Jinak byl areál plovárny přístupný celoročně tedy i v zimním období. Kdo v zimě přišel brus-
lit, dostal do ruky škrabák, koště nebo lopatu a musel se podílet na uklízení ledu. Když jsme chtěli hrát
hokej, museli jsme uklidit i část pro ostatní, aby nám nepřekáželi při hře. Tak to bylo s úklidem i na
začátku léta. Sešli se dobrovolníci a spolu s hasiči vystříkali, zametli a odvezli veškeré nečistoty ze dna
bazénu. Někdy se stěny a dna bazénu opravily, nastříkaly vápnem a mohlo se napouštět. Žáci školy pak
v rámci vyučování zametli a vyčistili venkovní plochy a cestičky, a tak mohla začít koupací sezona. 

I přes každoroční nasazení dobrovolníku začal věhlas špičkového koupaliště postupně blednout. Rok
nebo dva po otevření rozmrzly trubky napájející pitnou vodou soustavu sprch. Ani náhradní napojení
dlouho nevydrželo a sprchy byly definitivně odstraněny. I když byla Plovárna přístupná neomezeně, stejně
byly postupně sešlapány okolní ploty. Na frak dostávaly kabiny a vše co nebylo přibité nebo přivázané.
Občas se našel nějaký „geroj“, který naházel do vody odpadky včetně popelnic. A tak při čištění plovárny
byly loveny kromě popelnic též hokejové branky, škrabáky na led, vstupní žebříky a moře kamenů, kte-
rými se v zimě zkoušela pevnost ledu. Stejný přístup panoval na Dlouhé strouze, jako přivaděči vody do
plovárny. Občas připlavaly zbytky z ovoce, naftová skvrna, králičí vnitřnosti apod. A tak to dál bylo jen
horší a horší, žádná údržba, volný vstup celoročně ve dne v noci. Navíc se postupně v okolních městech
budovaly nové moderní plovárny napouštěné pitnou vodou otvírané sezonně a vybavené doplňkovými
službami pro celodenní rekreaci. Poslední ranou však bylo a je pro plovárnu rozšíření finančně dostup-
ných malých rodinných bazénů, které rostou na zahradách jako houby po dešti. A proto se naskýtá
otázka: „Co s ním?“

Mirek Daněk, Solnice

VZPOMÍNKY NA  AFRIKU
(6. pokračování...)

V posledním pokračování mých vzpomínek jsem se zmínila o farmářských výrobcích, prodávaných ve stán-
cích u cesty, včetně zázvorového a ananasového piva. Ta se v obchodech neprodávala, ale každá hospodyňka je
uměla vyrobit. 

Ze života našich občanů
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Recept na zázvorové pivo jsem uvedla ve speciálním vánočním vydání, takže Vám nyní nabídnu recept i na
pivo ananasové, které v horkých dnech léta přijde vždy vhod. O tomto pivu se říká, že „chutná jako limonáda,
ale kope jako osel“. Záleží jen na tom, jak dlouho ho necháte uležet, protože po několika dnech začne zákonitě
fermentovat a čím déle ho necháte odpočívat, tím více alkoholu bude obsahovat. 

Ananasové pivo
2 ananasy, odstranit zelené vršky a slupku pečlivě očistit
6 litrů převařené, vlažné vody
5 hrnků (obsah hrnečku 250 ml) krystalového cukru
1 hrnek nahrubo nasekaných rozinek
2,5 čajové lžičky suchých, granulovaných kvasnic
Nakrájet ananas i se slupkou na větší kousky, přidat cukr, rozinky a vodu. Vše (kromě suchých kvasnic) vložte

do asi desetilitrové nádoby, posypte suchými kvasnicemi, nechte několik minut odležet a důkladně zamíchejte.
Nádobu přikryjte plátnem, upevněte provázkem či gumičkou (nikdy nezavírejte nádobu víkem, protože by směs
začala fermentovat). Nechte 72 hodin odpočívat a dvakrát denně zamíchejte. Hotové pivo přeceďte do lahví, ale
uzavřete až po 12ti hodinách!!!  Podávejte vychlazené s ledem.

Po asi ročním pobytu na hotelu Maranata jsme cítili, že už bychom snad mohli splňovat podmínky spolehli-
vých plátců účtů a tak jsme se pustili do hledání vhodného bytu.

Ten se nám sice podařilo najít velice rychle, ale opět překážka!! Byty to byly nové, luxusní, s velkým bazénem,
vybavenou prádelnou, sušárnou a garážemi, navíc výhodně situované a proto byl o ně velký zájem. Seznam
žadatelů byl dlouhý a pro nás to znamenalo bydlet na hotelu ještě hodně dlouho. A to se nám už opravdu ne-
chtělo. Jak ale všichni víme, že když si jeden něco opravdu přeje, cestu ke splnění svého přání si vždycky najde.
A tak to bylo i v našem případě. V té době ještě nebyli Jihoafričané zvyklí na úplatky, kdežto my už byli v této
‚disciplíně‘ velmi obratní, a tak jsme paní na bytové agentuře podstrčili obálku se šekem, s vypsanou částkou,
o které jsme věděli, že ji neurazí. Na šeku jsme ale nevyplnili datum s tím, že ten si paní úřednice doplní v den,
kdy nám přidělí námi vybraný byt a tím pádem si šek může vybrat v hotovosti. Netrvalo to ani jeden měsíc a paní
nám volala, že má pro nás ten byt a při podepisování smlouvy se nám pochlubila novými hodinkami. 

Naproti našemu bytu se nacházela malá, třípatrová budova s kancelářemi různých inženýrských firem, v pří-
zemí byly obchody s potravinami, lékárna, italská restaurace, několik lékařů, prostě vše, co jsme pro běžný denní
život potřebovali. 

Anglicky jsem tehdy ještě moc neuměla, ale byla jsem mladá a tak mi nechyběla odvaha pokusit se najít si
v některé z technických firem naproti přes ulici práci. 

Ze školy jsem znala technické kreslení i geometrii a tak jsem se s kapesním česko-anglickým slovníčkem
vydala zjišťovat, jestli by mě někde nezaměstnali. Když si dnes vzpomenu na to, jakým stylem jsem se na práci
ptala, (něco jako „já hledat práce“) nechápu, že mě tehdy opravdu zaměstnali. Majitel firmy architektů, který mě
přijal, byl původem Němec, možná se v něm probudilo pochopení pro téměř krajanku…

Začátky v této firmě pro mne, díky mé chabé znalosti angličtiny, nebyly vůbec jednoduché, naštěstí měli pro
mě všichni kolegové obrovské pochopení a pomáhali mi, jak to šlo. Tehdy se kreslily plány ještě na velice jem-
ném plátně, potaženém zvláštním škrobovým filmem a udělat chybu na výkrese většinou znamenalo ho celý pře-
kreslit. Také pera, která se ke kreslení používala, jsem v životě neviděla, natož vědět, jak s nimi zacházet, takže
jsem se musela učit všechno od začátku. Navíc se používala imperiální měřítka!!! 
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Moje jazyková neznalost, hlavně v práci, mě silně motivovala k tomu, abych se snažila co nejrychleji anglicky
naučit. Navštěvovala jsem kurzy angličtiny, které pro nás pořádal na místní průmyslovce zdarma Imigrační úřad,
třikrát týdně jsem přes celé město chodila pěšky na soukromé hodiny k jedné paní učitelce, která už byla v penzi,
snažila jsem se číst noviny a později i jednoduché knížky. Snaha se vyplatila a během krátké doby jsem se už
necítila v konverzaci tak nejistá, jako ze začátku.

Než dnešní vzpomínání ukončím, tak na chvíli změním téma a pro osvěžení se zmíním ještě o několika
pověstech z africké přírody, které se vyprávějí malým dětem.

První pověst je o tom, proč hroch při kálení točí ocáskem jako vrtulí.

Tehdy, na začátku všeho, rozděloval Pán Bůh zvířátkům místa, kde budou žít. 
Žirafy mezi vysokými akáciemi, ryby v řekách, velbloudi na poušti a tak dále. Hrocha poslal na travnatou

louku, ale tomu se to vůbec nelíbilo a moc Pána Boha prosil, aby mu přidělil tůň s hlubokou vodou. Pán Bůh
mu ale tůň odmítl dát s tím, že hroch bude v tůni žrát ryby a to nejde. Ale hroch prosil a prosil a sliboval, že
opravdu ryby žrát nebude.
Nakonec se nad ním Pán Bůh smiloval a tůň mu přidělil. A od té doby hroch při vykonávání své potřeby vy-

leze na břeh, točí ocáskem a rozmetává trus, aby Pán Bůh viděl, že v něm nejsou žádné rybí kostičky.

Druhá pověst je o tom, proč strom BAOBAB vypadá, jako by rostl obráceně, kořeny nahoru.

Tentokrát Pán Bůh rozděloval zví-
řátkům  stromy  a  trávy,  které  jim
budou poskytovat obživu.
Zebry dostaly trávu, žirafy vysoké,

listnaté akácie, králíčci nízké traviny,
sloni listnaté stromy s mladými vý-
honky a tak dále. A na hyenu se stále
ničeho nedostávalo.  I prosila Pána
Boha, aby jí také nějaký strom přidě-
lil.  Pán  Bůh  namítal,  že  je  hyena
velmi zlomyslné zvíře a že se o strom
nebude dobře starat. Ale hyena nalé-
hala, úpěla a vyla a slibovala ze všech
sil, že bude o strom dobře pečovat.
Nakonec se nad ní Pán Bůh slitoval a přidělil jí nádherný strom Baobab. A protože hyena je opravdu zlomyslná
a zákeřná, popadla strom a zasadila ho obráceně, korunou do země.
Proto baobab vypadá, jako kdyby opravdu rostl kořeny vzhůru.

V příštím pokračování mých vzpomínek na Afriku Vám povím něco o černošských pověrách, tradicích, čeho
se velmi bojí, čemu věří, o šamanech atd.

(pokračování příště)

Vlasta Havlíčková//Milatová
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Jaroslava Schůtová - Můj život v Solnici
(4. pokračování….)

IV – Novomanželé se zařizují. Rodina se rozrůstá.

Po krátkém objíždění a hledání v Solnici a okolí jsme konečně našli byt v areálu bývalého panského
statku v Ještěticích. Za pomoci manželova známého z Alfy E..Mádra byl bývalý „deputátnický“ byt
vymalován a po úklidu jsme se nastěhovali. Do jedné místnosti jsme umístili soupravu do ložnice, kte-
rou jsem za své vlastní úspory koupila v tovární akci prodeje nábytku s vadou, kvůli které se nehodil pro
export do Anglie. Tuto výhodnou akci spolu se mnou využilo i několik dalších zaměstnanců. Šťastnou
náhodou došel tento nábytek právě v době, kdy jsme ho už měli kam umístit.

Matrace nám v tom nejlacinějším provedení vyrobil zdejší čalouník pan Stodůlka. Peřiny jsem ale ne-
měla, takže jsme na matrace položili obyčejnou deku, pod hlavu každému tři složené nové hadry na pod-
lahu, které byly náhodou k dostání. A přikryli jsme se každý opět obyčejnou tkanou dekou. Ještě že bylo
léto a teplo! Později nám dva polštáře zapůjčila paní Zahradníková, sestra pana Mádra, která bydlela
s rodinou v jednom z dalších deputátnických bytů v objektu. Kuchyňský nábytek jsme neměli – jako stůl
nám posloužila velká bedna a jako židle dvě bedýnky menší. Po pořízení staršího sporáku jsme tedy měli
kuchyň jakžtakž vybavenou. Jak jsme byli šťastní, když jsme v novém bytě zasedali k prvnímu obědu,
který jsem v tom úsporném zařízení kuchyně uvařila, byť se o nějakých kulinářských hodech zatím mlu-
vit nedalo!

Brzy jsme v Alfě výhodně koupili překližky a dali je k základnímu smontování kuchyňského nábytku
tehdejší firmě Hajn. Další úpravu – nasazení dvířek a skel i nátěry si provedl sám manžel jakožto vyučený
truhlář a absolvent odborné truhlářské průmyslovky. Tím jsme hodně ušetřili. Vždyť i peníze na překližky
jsme si museli vypůjčit od Jarky, Láďova bratra, kterého manžel pomohl v Alfě umístit jako vrátného
ještě před naší svatbou. Zařídil mu také ubytování u paní Anny Štanglerové, vdově po mlynáři v Kvasi-
nách. Jarka sem přišel z Litic u Plzně, kde pro své zdravotní omezení (slabý zrak) už s velkými obtížemi
obhospodařoval zemědělskou usedlost po Němcích, kterou od československého státu s rodiči dostali
náhradou za zničenou nemovitost ve Vysokém Újezdě na Neveklovsku (zmíněno výše). Jarka si pak
v r. 1950 svou bytnou vzal za manželku. 

Do našeho ještětického bytu se k nám zakrátko přistěhovali také manželovi staří rodiče (nar. 1882
a 1884). My s Láďou jsme předtím se souhlasem tehdejšího předsedy MNV natrap přesídlili do prvního
patra „správcovské“ budovy (v přízemí byla úřadovna MNV). Na vymalování nebyl čas ani peníze, stihli
jsme jen krátký základní úklid. Za kuchyň posloužila pěkná menší místnost, zato pokoj byl opravdu ob-
rovský. Byla to jedna z honosnějších místností bývalého panského sídla, k níž patřila i jakási tančírna
s pavlačí. Ve dveřích, které spojovaly všechny pokoje, nebyly prahy, všude byly parkety. Do kuchyně jsme
položili linoleum, obstarali si starší sporák a kuchyňský nábytek, také starší použitelnou kovovou postel
místo gauče, takže jsme získali docela pěkně zařízenou „obývací“ kuchyň. Ze starých už hodně opotřebo-
vaných peřin, které rodiče s sebou přivezli, vybrala jsem ty nejméně poničené a po přečištění a přesypání
do nových sypkovin jsme konečně měli i peřiny na zimu. Sypkovinu i povlaky jsme pořídili z tehdy „volného“
trhu, kde se textilie daly koupit mimo šatenky, avšak za značné ceny. Náhradní povlečení jsme získali až poz-
ději, když jsme dostali jako novomanželé poukaz „na příděl lůžkovin“. Nebyly to tehdy snadné začátky, ale
byli jsme mladí a radost ze společného života zahnala všechny myšlenky na ty materiální nedostatky.
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Ve velkém pokoji, kde naše nová ložnice zabrala jen nepatrně místa, nebylo možné v zimě počítat se
spaním. Proto manžel k té staré kovové posteli vyrobil dřevěný nástavec, abychom mohli oba spát
v teplé kuchyni. Láďův druhý bratr Václav, učitel a domácí kutil, dal nám dodatečně jako svatební dar
ručně vyrobené radio, takže naše domácnost měla i tuto „vymoženost“. Do bytu rodičů Schůtových se
často sjížděli Láďovi sourozenci (kromě dvou bratrů i sestra Marie) se svými rodinami, já tak měla kolem
sebe plno hodných, srdečných a Láďu i mne milujících lidí. Maminka ráda a dobře vařila, chodili jsme
k nim tedy po práci na oběd. Na to jsme finančně přispívali a také jsme za ně platili nájem, otop a elek-
třinu. Rodiče měli totiž jen sociální příspěvek 140 korun na osobu měsíčně, dohromady tedy 280. Děda
jako vesnický domkář s malým políčkem a příležitostný tesař nikdy nebyl nemocensky a sociálně pojiš-
těn, neměl tedy žádný důchod. Ale zase pomohlo to, co tehdy bylo na venkově běžné, ve chlévech pů-
vodního statku chovali rodiče kozu, králíky a slepice, které snášely výborná vejce s nádherně vybarvenými
žloutky. Jaké to byly tenkrát krásně žluťoučké vánočky, co babička pro nás často pekla! Byli jsme vděčni
rodičům za tyto zdroje kvalitní výživy v té době potravinového nedostatku – vždyť lístkový systém trval
až do konce roku 1953! Pro obě domácnosti bylo nutno připravit dostatek paliva na zimu, ale to naštěstí
nebyl v dřevařském závodě problém. 

Do práce jsme z Ještětic do Solnice chodili nejprve pěšky, autobusy tehdy jezdily jen málokdy a jízdní
řády nebyly v souladu s naší pracovní dobou. Později manžel koupil starší kolo a vozil mne na něm,
pokud nebyly velké závěje. Na zimu jsem si na manželovo naléhání opatřila dlouhé teplé černé kalhoty.
Dlouho jsem si nemohla zvyknout na tuto pro mne zcela novou náhradu sukní, ale při tom cestování za
zimní nepohody mi bylo pěkně teploučko. Dodnes mám tento kus šatníku ze silné kabátové látky; stále
mi tak připomínají naše společné cesty do práce.

Uběhla zima. Během ní jsme postupně splatili dluh švagrovi za koupi překližek. Také jsme si ledasčím
potřebným doplnili domácnost, hlavně díky tomu, že manžel uměl mnoho věcí vyrobit sám. Například
kuchyňský vál, prkénka a vařečky, necky na praní a valchu, stoličku a celou řadu dalších potřebných věcí.
Velkým štěstím také byla blízkost firmy Porkert ve Skuhrově nad Bělou, kde se dalo sehnat jak kuchyň-
ské nádobí, tak i různé ruční mašinky – na maso, na strouhanku a mletí máku. Byli jsme tedy v podstatě
tím základním vybaveni a právě včas. Brzy se začalo ohlašovat rozšíření naší dvoučlenné rodiny.

Po pozitivní lékařské prohlídce jsem v poradně pro nastávající matky obdržela šatenku na pořízení po-
třebného dětského vybavení. A tak nastalo usilovné shánění plenek. Nejlepší byly tzv. „tetra pleny“, které
ale byly málokde k sehnání. Nakonec manžel po delším objíždění textilních obchodů po celém okolí po-
třebnou padesátku plen sehnal. Další potřebné prádélko jsme také postupně koupili až po několika ces-
tách do Rychnova, Dobrušky a dokonce až do Hradce Králové. Vzpomínám, jak jsem si tam vybrala
krásnou froté kostičkovanou osušku, ale chybělo nám pár bodů šatenky. Byla jsem z toho tak smutná,
že se nad námi ustrnul vedoucí prodejny a chybějící body nám daroval. Ta osuška mi dlouhá léta připo-
mínala, že přece jen jsou mezi námi dobří lidé.

Při jedné červencové cestě po nákupech dětské výbavičky v Dobrušce manžel uviděl v kožešnictví ve
výloze vystavený dětský fusak s vložkou z beránka a hned rozhodl, že se koupí. Já byla tehdy ještě jako
proutek, styděla jsem se do krámu jít, ale manžel nepovolil, že prý teď v létě zájem není, ale před zimou
pak bude těžko k sehnání. Takže jsme si v červenci vezli domů fusak! Že měl můj prozíravý muž pravdu,
přesvědčila jsem se v zimě po narození syna, kdy jsem malého Ládíka vozila v kočárku zabaleného v krás-
ném tmavošedém fusáčku s bílým beránkem, zatímco mnohé jiné maminky měly děti zabalené jen
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v dekách. Podobné to bylo i s kočárkem bílé barvy, který manžel také koupil v tom letním čase a v pod-
večerním stmívání ho vezl z prodejny u Kopeckých na náměstí v Solnici do Kvasin k bratrovi Jarkovi
a jeho ženě Anně (podle pověry se totiž kočárek nemá nacházet v bytě budoucích rodičů před naroze-
ním dítěte). 

Těmto nákupům předcházel čas mých ranních nevolností v těhotenství obvyklých. Jeden z těchto ne-
příjemných stavů měl obzvlášť těžký průběh z kuriózní příčiny, kterou musím blíže vysvětlit. Horní část
správcovského sídla s velkým počtem rozměrných místností měla však jen jednu společnou koupelnu
s WC. Na druhé straně domu proti našemu bytu bydlil v té době četnický strážmistr Veselý s rodinou.
Působil ve středisku SNB v Solnici a tam se jednoho dne zastřelil. Rodina ho před pohřbem převezla do
jedné z těch svých obydlených místností. Bylo horké počasí a tělesné pozůstatky zemřelého byly obaleny
hadry, které brzy silně zapáchaly. Paní Veselá je pak odložila do společné koupelny. Když jsem tam vstou-
pila, omráčil mě silný puch. Následoval šok, když jsem si uvědomila tu otřesnou jeho příčinu. Manžel
ihned náležitě u paní Veselé intervenoval, načež byla hned zjednána náprava. Naštěstí jsme oba, já i ne-
narozený Ládík tuto záležitost přežili bez následků. 

Dále vše probíhalo vcelku normálně. Do práce v Alfě jsem chodila až do začátku mateřské dovolené,
což tehdy bylo devět týdnů před předpokládaným porodem. V listopadu 1950 se nám narodil další člen
rodu Schůtů. Babička uvařila slepici a napekla výborné koláče. Pravidelně pak dodávala báječnou vánočku
k našim snídaním. V následujícím roce 1951 nás ale čekaly veliké změny. V prostorách našich příbytků
se chystalo zahájení provozu Státního statku, takže rodiče i my jsme dostali výpovědi z bytů. Láďa
obstaral rodičům bydlení v Černíkovicích v prázdném výměnku v domku muzikanta p. Šedivého. Babička
s dědou se tam zjara odstěhovali. S námi to bylo horší. Volné byty nikde nebyly, nastala nám tedy doba
velkých starostí, neboť právě náš byt měl být přednostně uvolněn, a to pro pracovníky státního statku.
Naštěstí vedení Alfy hodlalo řešit nedostatek bytů pro své zaměstnance a naplánovalo výstavbu dvou dvoj-
domků v Zámecké ulici v Solnici. Můj muž stejně jako ostatní zájemci o byty se však musel účastnit vy-
kopání základů a dalších pomocných prací. Domky byly tehdy narychlo postaveny partou továrních
zedníků a ostatních údržbářů (ne zcela dle současných předpisů a tehdy ještě jen v polovičních rozmě-
rech – každá bytová jednotka jen o dvou místnostech), a my se tedy mohli 18. října 1951 nastěhovat. 

Avšak nepředbíhejme. V létě 1951 dostal manžel od podniku poukaz na zahraniční rekreaci a na tři
týdny odjel do Bulharska. Během jeho nepřítomnosti, která pro mne, novopečenou matku s malým
dítětem, sama o sobě byla velmi nepříjemná, stala se v našem ještětickém domě po roce další tragédie.
Poté, co se odstěhovala vdova Veselá, nastěhovala se do uprázdněných prostor rodina p. Ing. Matase,
zemědělského inženýra, který často na motocyklu služebně objížděl území státního statku. Během ná-
vratu domů z jedné cesty se při havárii zabil. Potkávat se na společné chodbě s plačícími pozůstalými
(měli tři děti) nebylo nic povzbuzujícího. Nikdy bych předtím nevěřila, že se v tak krátké době mohou dvě
takovéto hrůzné situace opakovat. 

Přesto byl ten čas strávený v Ještěticích (přes dva roky) šťastnou dobou, další naše osudy jsou už
spojeny opět se Solnicí. Na shledanou zase příště. 

(pokračování příště) 

Jaroslava Schůtová
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ROZPIS SLUŽEB – říjen - prosinec 2019
Ordinační hodiny: sobota, neděle, svátek 8.00 – 12.00 hodin

Datum Jméno lékaře Adresa ordinace Telefon
05.10. MUDr. Valešová Pavla poliklinika, Pulická 99, Dobruška 494 622 114

06.10. MUDr. Veselská Renata poliklinika, Mírové nám. 88, Týniště nad Orlicí 494 371 781

12.10. MUDr. Zdráhal Zdeněk Masarykova 729, Kostelec nad Orlicí 721 460 150

13.10. MUDr. Bahník František Třebízského 799, Kostelec nad Orlicí 494 323 152

19.10. MUDr. Beránek Jan Komenského 828, Týniště nad Orlicí 494 371 088

20.10. MUDr. Borůvková Veronika poliklinika, Pulická 99, Dobruška 494 622 114

26.10. MUDr. Tancurinová Jana Náměstí Dr. Lützowa 345, Vamberk 736 419 151

27.10. MUDr. Domáňová Iva poliklinika Rychnov nad Kněžnou 494 515 694

28.10. MUDr. Handl Jindřich Panská 24, Rychnov nad Kněžnou 494 531 955

02.11. MUDr. Havlíček Ondřej Záhumenská 445, České Meziříčí 734 324 600

03.11. MUDr. Hlavsová Lenka Komenského 259, Kostelec nad Orlicí 494 323 958

09.11. MUDr. Hrbáčová Eva Na Trávníku 1232, Rychnov nad Kněžnou 494 532 330

10.11. MUDr. Kašparová Dagmar Voříškova 169, Vamberk 602 514 715

16.11. MUDr. Loukota Jan Komenského 127, Opočno 494 621 665

17.11. MUDr. Malátková Ludmila poliklinika Rychnov nad Kněžnou 494 515 696

23.11. MUDr. Matějková Denisa Záhumenská 445, České Meziříčí 734 324 600

24.11. MUDr. Miřejovská Dagmar Třebízského 799, Kostelec nad Orlicí 494 323 152

30.11. MUDr. Motyčka Martin Komenského 44, Rychnov nad Kněžnou 775 224 093

01.12. MUDr. Nentvichová Eva K. Michla 942, Dobruška 494 623 775

07.12. MUDr. Petrák Tomáš Náměstí Dr. Lützowa 244, Vamberk 721 200 244

08.12. MUDr. Plšková Ivona Svatohavelská 266, Rychnov nad Kněžnou 494 534 841

14.12. MUDr. Podolská Jana poliklinika, Mírové nám. 88, Týniště nad Orlicí 494 371 783

15.12. MUDr. Pokorná Jaroslava poliklinika Rychnov nad Kněžnou 494 515 697

21.12. MUDr. Pokorná Věra Jana Pitry 448, Opočno 494 667 628

22.12. MUDr. Přibylová Marta Komenského 209, Častolovice 494 322 706

24.12. MUDr. Skřičková Zdena poliklinika Rychnov nad Kněžnou 494 515 695

25.12. MUDr. Stejskalová Věra zdrav.středisko Kout 566, Borohrádek 494 381 263

26.12. MUDr. Světlík Filip Tyršova 515, Opočno 777 667 353

28.12. MUDr. Sudová Simona poliklinika, Mírové nám. 88, Týniště nad Orlicí 494 371 031

29.12. MUDr. Štulík Richard poliklinika Rychnov nad Kněžnou 494 515 693

01.01. MUDr. Tancurinová Jana Náměstí Dr. Lützowa 345, Vamberk 736 419 151

Zubní pohotovost
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IV. čtvrtletí roku 2019

Říjen: 
2. října (středa) Divadelní představení O princezně, Luciášovi od 17.00 hod.

a makových buchtách
– hraje ochotnický soubor CziD, Praha

3. října (čtvrtek) Beseda – YOUTUBER BLOGER, INFLUENCER od 9.30 hod.
– přednáší Adéla Nováková – studentka Sociální patologie a prevence
– pořádá Solnický Brouček

5. října (sobota) Divadelní představení Létající snoubenky od 19.00 hod.
– hraje divadelní soubor DS Zdobničan, Vamberk

7. října (pondělí) Módní přehlídka Elegance bez bariér  od 19.00 hod.
– charitativní módní přehlídka nejen vozíčkářů
– pořádá VerMi – z.s., Týniště nad Orlicí

8. – 16. října Bazar dětských potřeb   
– pořádá Solnický Brouček

od 12. října Výstava fotografií Ivana Nehery 

19. října (sobota) Divadelní představení Lakomec            od 19.00 hod.
– hraje divadelní soubor ZUŠ RK

21. – 27. října Kavárna ve tmě            
– pořádá Doteky naděje z.s., Dobruška

25. října (pátek) 85 let výroby automobilů v Kvasinách            od 17.00 hod.
– povídání s projekcí Ládi Holoubka

31. října (čtvrtek) Úsměvy Zdeňka Trošky s písničkami Simony Klímové od 19.00 hod.

Listopad: 
2. listopadu (sobota) Módní show Odehnal 

5. listopadu (úterý) F.L.VĚK – Mezinárodní hudební festival (IX. ročník) od 19.00 hod.
Melody Makers a Ondřej Havelka 

6. listopadu (středa) Beseda – Pět jazyků lásky ve výchově dětí            od 9.30 hod.
– pořádá Solnický Brouček
– přednáší Mgr. Martin Vlasák

Kalendář  akcí
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8. listopadu (pátek) Divadelní představení Sborovna            od 19.00 hod.
– hraje ochotnický soubor Dobruška

15. listopadu (pátek) Narozeninová oslava            od 15.00 hod.
– Solnický Brouček slaví již šestnácté narozeniny
– místo konání: Solnický Brouček
– zábavné odpoledne
– prosíme rodiče o spolupráci při zajištění dětského občerstvení

15. listopadu (pátek) Beseda – Cesta po Vietnamu            od 17.00 hod.
– přednáší Václav Balous

20. listopadu (středa) Tvořivá dílna – Malování triček            od 9.00 hod.
– pořádá Solnický Brouček od 15.00 hod.

26. – 27. listopadu Tvořivá dílna – výroba adventních věnců            od 9.30 hod.
(úterý – středa) – pořádá Solnický Brouček

– materiál dle možností si přineste sebou (svíčky, korpus, mašle)

Prosinec: 
1. prosince (neděle) Pískomilova originální Mikulášská            od 15.00 hod.

– další informace budou zveřejněny na plakátech

4. prosince (středa) Rozsvěcení vánočního stromu            od 18.00 hod.

6. prosince (pátek) Vánoční koncert v kostele            

11. prosince (středa) Divadelní představení Milostpaní aneb jak se stát celebritou od 19.00 hod.
– hraje divadelní soubor Rychnov nad Kněžnou

13. prosince (pátek) Koncert souboru Carmína            
– dopoledne pro ZŠ
– večer pro veřejnost

16. prosince (pondělí) Ježíškování            od 16.00 hod.
– pořádá Solnický Brouček

22. prosince (neděle) Koncert Eva Pilarová a hosté            od 18.00 hod.

28. prosince (sobota) Ples DSO Bělá            od 19.30 hod.
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Zveme Vás na večery při svíčkách v Kvasinách.
Po prázdninové odmlce k nám do kulturního domu zavítají tito hosté:
18.10.  VLADIMÍR HRON
15.11. IVO JAHELKA

Kulturní komise Kvasiny.
Prázdniny skončily a s nimi i čas dovolených. Ani během letních měsíců kulturní komise nezahálela, cho-

dila gratulovat našim spoluobčanům k jubileu a uspořádala několik společenských akcí.

Dechová hudba - První akce prázdnin bylo sousedské posezení s dechovkou, které se uskutečnilo
20.7.2019, před kulturním domem v Kvasinách. Počasí si s námi pohrávalo, ale nakonec to Vamberecká

Kulturní akce v Kvasinách

VÝSTAVA ZAHRADA VÝCHODNÍCH ČECH
která se uskuteční ve dnech 3. – 6. 10. 2019 ve výstavním areálu v Časolovicích 
a bude otevřena každý den v době 9.00 hod. – 17.00 hod., v neděli do 16.00 hod.

Pro návštěvníky bude připraveno – vystaveno:
- jablka  perspektivní  z  ovocnář-
ských a šlechtitelských ústavů, ja-
blka od velkopěstitelů i drobných
zahrádkářů,  staré odrůdy  i  sou-
časně pěstované, hrušky, pecko-
viny,  ořechy,  hroznové  víno,
melouny, 
- ze  zeleniny  bude  několik  druhů
paprik,  rajčat,  cibulí,  česneku,
brambor, listové a kořenové zele-
niny,
- z  květin  budou  vystaveny  jiřiny
a jiřinky, chryzantémy, africké fi-
alky, begonie, lilie, květiny okras-
né listem, pro aranžerii řezané květiny z dovozu z Holandska v kombinaci s vodou a aranžérskými prvky,
- specializované firmy, organizace a jednotlivci budou vystavovat keramiku, broušené sklo, kaktusy, bon-
saje, okrasné stromky, veliké množství bylinek, pekárenské výrobky a domácí pečivo, skleníky, dřevěný
nábytek, zahradní technika a nářadí, moštárenské a pivovarnické výrobky, tropické rostliny,
- odborná poradna, soutěž o nejlépe naaranžovanou misku ovoce, odborný doprovodný program,
- samostatné kompozice z činnosti včelařů, drobných chovatelů, sběratelů hub a ornitologů,
- hudební a kulturní doprovodný program po celou dobu výstavy s příjemným posezením a odpočinkem,
- široký stánkový prodej všeho co potřebuje zahrádkář, bohaté občerstvení po celou dobu výstavy
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dechovka rozjela a naladila skvělou atmosféru skoro stem příznivcům této hudby. Bylo to opravdu pěkné
odpoledne.

Letní kino - Dne 10. 8. 2019 k nám do Kvasin zavítalo putovní letní kino s českou komedii „Ženy v běhu“.
Akce se konala ve spolupráci s Volejbalovým klubem AŠ Kvasiny na volejbalových kurtech. I když skoro do
20 hod. pršelo a už se přemýšlelo, že se kino přesune do Kulturního domu, jak mávnutím proutku se vy-
časilo, a nakonec si film užilo 250 diváků.  Akce se natolik vydařila, že se zopakovala, ale tentokrát za krás-
ného letního počasí ve všední den 28. 9. 2019 s další českou komedií „Bezva ženská na krku“. Opět byla
návštěvnost velká, tudíž budeme v této akci příští léto pokračovat. Tímto bychom chtěli poděkovat panu
T. Erbenovi za pomoc při organizaci a za občerstvení panu P. Ulrichovi.

Večerní pohádkový les - Každý rok se rádi vracíme na kvasinský zámek, kde nám paní Klímová umožní
využít prostory zámku a parku, za což jsme ji velmi vděční. Ani letos tomu nebylo jinak a 7. 9. 2019 jsme se
opět sešli na tradičním Večerním pohádkovém lese. Tentokrát jsme šli za perníkovou chaloupkou. U vstupu
děti dostaly svítící náramky a mohly vyrazit plnit úkoly, které je čekaly na každém stanovišti. Na cestě jste
mohli potkat vodníka, víly, Jeníčka s Mařenkou, lišku, čerta, loupežníka, čarodějnici s perníkovou chaloup-
kou, kde si děti ulouply perníček. Po zvládnutí všech úkolů a celé strastiplné trasy byly děti pasovány rytí-
řem a princeznou. Na malé princezny a rytíře bylo pasováno 97 dětí. V neposlední řadě děkujeme hasičům
za občerstvení, paní Hermanové za krásné perníčky a všem ostatním, kteří nám pomáhali.

A co nás čeká dál?
6.10.2019 - Se můžete těšit na tradiční dýňování.
13.10. 2019 - Začínají opět v kulturním domě v Kvasinách taneční pro začátečníky a pokročilé.
21.10.2019 - Si můžete přijít zatančit při zlaté hodince s kapelou Prastrejci. A určitě bude nějaký dobrý ří-
zeček či koláček.
9.11.2019 - Vás rádi uvidíme na Svatomartinském průvodu.
20.11.2019 - Přijde besedovat o dopravě pan Horák z autoškoly.
1.12.2019 - Ochotnické rychnovské divadlo zahraje „Hrátky s čertem“.
A poté všichni společně rozsvítíme vánoční strom za doprovodu vystoupení naší MŠ a ZŠ v Kvasinách. U
stromu nebude ani letos chybět Ježíškovská pošta.
5.12.2019 - Nás navštíví Mikuláš s andělem a čerty, v případě zájmu o návštěvu doma bude zápis na OÚ.
14.12.2019 - Můžete jet na adventní výlet do Prahy s muzikálem „Kvítek Mandragory“ v divadle Broadway. 
21.12.2019 - Vánoční koncert Věry Martinové v KD.

Těšíme se na vás a přejeme krásné podzimní dny.                                                             
Za kulturní komisi Benešovi
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Akce Muzea a galerie Orlických hor v Rychnově nad Kněžnou

Říjen – prosinec 2019

Správní budova Muzea a galerie Orlických hor v Rychnově nad Kněžnou
Jiráskova 2, 516 01 Rychnov nad Kněžnou (bývalá kasárna)
Tel.: 494 534 450, e-mail: moh@moh.cz, www.moh.cz

Plachetkův památník Celoroční provoz
Expozice představuje ucelenou ornitologickou sbírku obsahující zástupce 255 ptačích druhů. Vystaveno
je na 700 preparovaných exemplářů. Sbírka je výsledkem celoživotní práce Karla Plachetky (1877-1961),
rodáka z Bedřichovky v Orlických horách, spoluzakladatele a činovníka Československé ornitologické
společnosti a mnoha dalších ornitologických spolků a organizací.

Orlická galerie a výstavní sály muzea
2. patro Kolowratského zámku, Kolowratská 1, 516 01 Rychnov nad Kněžnou
Tel.: 494 534 015, e-mail: moh@moh.cz, galerie@moh.cz, www.moh.cz

Výstava na téma „Prostřeno!“ 26. 4. – 27. 10. 2019
Výstava  „Prostřeno!“  představuje  sváteční  i  všední  stolování  v  různých  venkovských  i  městských
domácnostech v průběhu času, především v 19. a první polovině 20. století.

Výstava na téma 
„Města, obce a památná místa našeho kraje na kresbách Jana Venuta“ 22. 6. – 27. 10. 2019
Soubor reprintů ze sbírky Österreichische Nationalbibliotek Wien, připravený ve spolupráci s ÖNB
a Galerií výtvarného umění v Havlíčkově Brodě. Výstava přináší výjimečnou příležitost seznámit se
s drobnými vedutami tohoto pilného kreslíře, na kterých jsou poprvé obrazově zachycena mnohá města
a místa Orlických hor a Podorlicka. Originály kreseb, kdysi věnovaných císaři Františkovi I. Rakouskému,
jsou uloženy ve sbírce ÖNB ve Vídni. Výstava je připravena ve spolupráci s autorem rozsáhle publikace
o Janu Venutovi Mgr. Alešem Veselým.  

Výstava na téma „Orlický salón´19 – Osobní výběr“ 21. 9. – 27. 10. 2019
Salon je tentokrát věnován výběru z depozitáře galerie. Byli osloveni odborníci i laici, kteří vytvoří svou
vlastní výstavní kolekci ze sbírky na základě vlastního výběru a přitom nahlédnou do zákulisí galerijního
provozu. Každý oslovený si  vybere několik děl  (obraz,  sochu, kresbu nebo grafiku),  které  jsou mu
z galerijních sbírek nejbližší. Svůj výběr pak zdůvodní na popisce, která bude součástí výstavy. 

Výstava na téma „Obrazová sbírka Nadačního fondu Věry Jičínské“ 21. 9. – 27. 10. 2019
Výstava představuje dosud méně známou činnost Nadace Věry Jičínské, a to její sbírkovou aktivitu.
Sbírku tvoří kolekce dvou desítek prací, vymezených léty 1926 - 1960, a obsahuje malby, kresby, grafiky
i fotografie ze všech období malířčiny tvorby. Mezi obrazy se nacházejí i ty, které byly považovány znalci
umění za ztracené. 
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Tvůrčí dílna na téma „Podmalba na skle“ 5. 10. 2019 od 10 do 17 hodin
Galerie nemusí být pouze prostorem, kde jsou vystavována umělecká díla, ale je také místem, kde není
nutné mít z výtvarného umění strach. Přijďte si proto s námi „zatvořit“ a užít si krásné chvíle s uměním.

Sýpka – Muzeum Orlických hor
Horská 174, 517 61 Rokytnice v Orlických horách
Tel.: 491 616 941, e-mail: sypka@moh.cz, www.sypka-moh.cz

Tvůrčí dílna na téma „Vyrob si svého draka!“ 28. 9. 2019 od 10 do 17 hodin
Podzim je tradičním časem pouštění draků. V minulosti si děti draky běžně vyráběly samy. Navažte
v Sýpce na tuto tradici a vyrobte si svého vlastního papírového draka.

Den archeologie na Sýpce 20. 10. 2019
Mezinárodní den archeologie je oslavou archeologie a nadšení z objevování. Každoročně pořádají různé
organizace napříč celým světem archeologický program a aktivity návštěvníkům všeho věku a zájmu.

Tvůrčí dílna na téma „Dušičky v Sýpce“ 2. 11. 2019 od 10 do 18 hodin
Dušičky, stejně jako populární Halloween, jsou prastarými svátky s kořeny v pravěkém keltském svátku
Samhain. Původní zvyk zapalovat ohně se transformoval v rozžíhání světel v dlabaných lucernách - v na-
šich zemích obvykle z řepy. Takovou lucernu si můžete vyrobit i v Sýpce. 

Tvůrčí dílna na téma „Vítání adventu v Sýpce“ 30. 11. 2019 od 10 do 17 hodin
Sobota předcházející první adventní neděli je v Sýpce již tradičně ve znamení výroby adventních věnců. 

Rokytnický vánoční jarmark 7. 12. 2019
Jarmark je v Rokytnici v Orlických horách již mnoho let oblíbenou kratochvílí předvánočního času. Zboží
s vánoční tématikou, lidové zvyky, široká nabídka občerstvení, hudební vystoupení, vánoční dílničky – to
vše zde čeká na návštěvníky.

Muzeum krajky Vamberk
Vilímkova 88, 517 54 Vamberk
Tel.: 494 541 518, e-mail: mkv@moh.cz, www.moh.cz

Výstava na téma „130 let Krajkářské školy ve Vamberku“ 14. 9. 2019 – 31. 1. 2020
Výstava k 130. výročí založení Krajkářské školy ve Vamberku představí vývoj učebních postupů ve škole,
její tvorbu, žáky i pedagogy, a připomene i stále živou současnost školy. Vystaveny budou rovněž krajky
upaličkované podle návrhů předních výtvarníků, díky nimž dosáhlo československé krajkářství světové
úrovně.

Přednáška na téma „Rostliny v textilním průmyslu“ 18. 10. 2019 od 17 hodin
Rostliny hrají velkou roli v potravinářském i textilním průmyslu. Již od nepaměti byly některé rostlinné
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druhy využívány jako přadné nebo barvířské rostliny. Rozvoj textilního průmyslu v českých zemích měl
za následek rozsáhlejší pěstování těchto druhů, ale také dovoz druhů pro zdejší území neznámých.

Přednáška na téma 25. 10. 2019 od 17 hodin
„Technické výkresy k podvinkům a belgický barevný kód“
Přednáška krajkářky Dany Mihulkové, věnovaná belgickým barevným kódům. Ty jsou krajkářkami na zá-
padě již běžně užívané, ale u nás se jedná o věc stále málo známou. Výklad s promítaným obrazovým do-
provodem vám poví o době a okolnostech vzniku barevného kódu, jak vypadá a jak se kresli. Dále vám
vysvětlí, proč se používá, jak mu rozumět, ale hlavně jeho přednosti a nedostatky.

Dům č. p. 55, Opočno
Kodymova 55, 517 73 Opočno
Tel.: 494 534 015, e-mail: moh@moh.cz, www.moh.cz

Expozice na téma „Opočno v proudu času (1068 – 2018)“ Od července 2018
Město Opočno patřilo v minulosti k nejvýznamnějším sídlům v Čechách, což potvrzuje i záznam v Kos-
mově kronice. V  roce 2018 uplynulo 950  let od  této staré písemné zmínky a Opočno  tak oslavilo
významné kulaté jubileum. U této příležitosti byla v prostorách nejstaršího městského domu č. 55
v Opočně otevřena expozice věnovaná historii města.

Změny akcí vyhrazeny. 
Aktualizace a bližší informace na WWW.MOH.CZ a na facebooku muzea a jeho poboček.

UKÁZKOVÁ HODINA ORIENTÁLNÍHO TANCE

15. prosince 2019 17-19 hodin v hospodě v BROCNÉ
Vstupné 50 Kč.  

Hodinu  povede  paní  Dana  Minaříková  z  taneční  skupiny
SAHAR. Budou předvedené taneční kostýmy i treningové oble-
čení - s možností si je vyzkoušet.  
Výhody tance: Můžeme začít v kterémkoli věku, nepotřebujeme

partnera, tančíme solově nebo ve skupině žen. Veškeré taneční
prvky, které naučíme působí blahodárně na naše ženské zdraví,
krásné držení těla, tvarování postavy, aktivitu svalů pánevního
dna.

Na ukázkovou hodinu Vás zve
MUDr. Soňa Hlavová
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Společenská kronika

Narozené děti:

červenec:            Natálie Jermanová, Solnice
srpen:            Matyáš Kubec, Solnice

Dorota Martinů, Solnice
září: Lilly Hanušová, Solnice

Dominik Púčik, Solnice
Kristian Šedivý, Solnice         

Ať je po celý život provází láska, štěstí a zdraví!

Úmrtí:

červenec: Božena Línková, 1925, Solnice
Antonín Šprinc, 1938, Solnice

září:            Petra Zimová, 1983, Solnice    
Alžběta Bodenbergerová, 1933, Solnice 

Čest jejich památce!
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Zpravodaj města Solnice

Vydává Město Solnice jako periodický tisk územního samosprávního celku. 
Publikace je registrována Ministerstvem kultury ČR pod evidenčním číslem: MK ČR E 23628.

Vychází 4x ročně – zdarma, nákladem: 900 výtisků
Uzávěrka příspěvků pro tento zpravodaj: 15. září 2019

Uzávěrka příštího čísla: 15. prosince 2019

Redakce: MěÚ Solnice, Masarykovo náměstí 1, 517 01 Solnice
IČO:00275417

Redakční rada: Tomšová Jana, Mgr. Klengelová Stanislava, Mgr. Jakubcová Hana, Milatová Vlasta 
TomsovaSolnice@seznam.cz

Grafická úprava, tisk: EXNER studio, s.r.o.

Redakční rada neodpovídá za stylizaci příspěvků a za tiskové chyby. Vyhrazuje si právo na krácení
příspěvků. Zasláním příspěvku autor uděluje vydavateli svolení vydat jej v elektronické podobě, 
jakož i v tištěné podobě ve zpravodaji. Na zveřejnění zaslaného příspěvku nevzniká právní nárok. 
Příspěvky čtenářů a dopisovatelů nemusí vyjadřovat stanovisko redakce. Příspěvky jsou vítány.





DSO Mikroregion Bělá pořádá  ve Společenském domě v Solnici

Yvetta Blanarovičová
Speciální host večera:

Předprodej vstupenek na obecních úřadech v pořadatelských obcích od 1.11.2019.
Vstupenky: s místenkou do hlavního sálu v ceně 150,- Kč, s místenkou mimo hlavní sál  za 100,- Kč.

Tombola a půlnoční slosování vstupenek o atraktivní ceny
Svozový autobus z členských obcí zajištěn.

Obec
Kvasiny

Obec
SKUHROV
nad Bělou

Město
Solnice

Obec Osečnice
Obec Bílý Újezd

let od založení


